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معاون اول رييس جمهور بر لزوم احترام همه دستگاه ها به مجوزهاى رسمى وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامى براى برگزارى مراسم هاى فرهنگى تاكيد كرد.
به گزارش ايلنا، محمد مخبر در جلسه هيات دولت با تاكيد بر لزوم احترام همه دستگاه ها به مجوزهاى رسمى وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامى براى برگزارى مراسم 
هاى فرهنگى، تصريح كرد: همه بايد به اين مجوزها احترام بگذارند و در صورت وجود برخى اشكالات احتمالى، اين مسائل را از طريق مرجع صادركننده مجوز 
پيگيرى كنند. وى در اين جلسه وزرا، روساى دستگاه هاى اجرايى و مسئولين دولت را به همكارى حداكثرى با مجلس شوراى اسلامى فراخواند و گفت: دولت و 
مجلس هم بايد براى پيشبرد هرچه بهتر برنامه هاى كشور حداكثر همكارى و هماهنگى را داشته باشند. وى با اشاره به تدوين لايحه برنامه هفتم توسعه كشور 
اظهار كرد: دولت در فرايند تدوين اين لايحه تلاش كرد به ماموريت هاى دستگاه ها توجه كند و از ويژگى هاى بارز اين لايحه رويكرد تحولى بوده و توجه ويژه اى 

نيز به اسناد بالادستى نظام، جهت گيرى هاى انقلابى، رفع مشكلات اساسى كشور، اصلاح ساختار بودجه و رفع ناترازى ها معطوف شده است.

www.sobh-eqtesad.ir

همه بايد به مجوزهاى وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامى احترام بگذارندمخبر:

info@sobh-eqtesad.ir

روزهاى روشن نفت ايران
كارنامه توليد و صادرات نفت در دو ســال اخير كارنامه مطلوب و درخشانى 
اســت، وزارت نفت در اين دولت باوجود چالش هايــى كه در ابتداى كار با 
آن مواجه بود توانســت اوضاع را سامان بخشــد و اكنون در پله مناسبى از 
موفقيت بايســتد. به گزارش ايســنا، بلاتكليفى ميعانات گازى روى آب و 
ناترازى روزانه 250 ميليون مترمكعبى گاز يكى از مهم ترين معضلات وزارت 
نفت در شــروع كار بود، اما بازاريابى بــراى افزايش فروش نفت و ميعانات 
گازى از همان روزهاى نخســت آغاز به كار دولت ســيزدهم موجب شد تا 
فروش افزايش يابد. اكنون روزانه 800 تا 854 هزار بشــكه ميعانات گازى 
در كشــور توليد مى شــود و يك روز وقفه در روند صــادرات اين نوع نفت 
خام ســبك مى تواند براى ايران خطرناك و بســيار پرهزينه باشد اما  اين 
گزارش در حالى تهيه شــده اســت كه ميعانات گازى ذخيره شده روى آب 
جمهورى اســلامى ايران با وجود تحريم هاى غربى، به صفر رســيده است. 
پروژه هاى نيمه تمام روى ريل افتادند. اجراى پروژه هاى نيمه كاره در صنعت 
نفــت نيز از ابتداى آغاز به كار دولت، اولويت اصلى بود، تكميل توســعه فاز 
11 پارس جنوبى به عنوان آخرين فاز اين ميدان گازى نزديك به 20 ســال 
بلاتكليف مانــده و هيچ اقدامى براى اجراى آن نشــده بود اما طبق اعلام 
شــركت هاى ملى نفت ايران و پتروپارس، بخش نخست اين طرح زمستان 
امســال به بهره بردارى مى رســد كه روزانه 14 ميليون مترمكعب گاز توليد 
مى كند. فاز 14 پارس جنوبى نيــز يكى از مهم ترين طرح هاى نيمه كاره در 
صنعت نفت بود، كه ســال گذشــته به بهره بردارى رسمى رسيد؛ فازى كه 
به دليل مســكوت گذاشته شدن دولت هاى پيشــين تبديل به محلى براى 
تكميــل لوازم و تجهيزات ديگر فازها شــده بود. به گفتــه مديران اين فاز 
پارس جنوبى، برخى تجهيزات خاص آن چند بار خريدارى شــده بود اين 
پالايشــگاه كه سيزدهمين و آخرين پالايشــگاه اين ميدان مشترك گازى 
به شمار مى آمد، لقب ايرانى ترين پالايشگاه پارس جنوبى را به خود اختصاص 
داده اســت و پس از طرح توسعه فاز 11 پارس جنوبى كه در آينده نزديك 
تكميل و گاز برداشــتى آن به ديگر پالايشگاه هاى موجود ارسال مى شود، 
ديگر پالايشگاهى در پارس جنوبى ساخته نخواهد شد. در حوزه ديپلماسى 
انرژى نيز اقدامات گسترده اى صورت گرفت، نخستين سفرهاى وزير نفت به 
كشورهاى همسايه بازيگر انرژى منطقه از جمله تركمنستان، روسيه و عمان 
بيانگر اين بود كــه و وزارت نفت در رويكرد تازه خود در عمل اين موضوع 
را دنبال مى كند كه به ويژه در موضوع صادرات نفت نمود آشــكارى داشته 
اســت. مرز تعاملات نفتى در دولت سيزدهم با نگاه به كشورهاى همسايه 
افزايشى گسترده يافت و ارتباط با كشورهاى آمريكاى لاتين، تركمنستان، 
چين، روسيه و آذربايجان هم در مسير تازه اى قرار گرفت. درآمدهاى نفتى 
ايران دو برابر شــد. با وجود تحريم هاى بى ســابقه آمريكا، سال قبل با ثبت 
بالاترين ركورد صادرات نفت زمان شروع تحريم ها تاكنون، درآمدهاى نفتى 
دو برابر شــد، سوآپ گاز تركمنستان به جمهورى آذربايجان از مسير ايران 
افزايش يافت، صادرات گاز افزايش يافت، امنيت انرژى كشــور تأمين شد، 
ايران براى نخستين بار توانست به آرزوى پالايشگاه دارى فراسرزمينى دست 
يابد، صادرات خدمات فنى و مهندسى را افزايش دهد و سرانجام اقدام هاى 
ديگــرى مانند وصول مطالبات معوق را رقــم بزند. هم اكنون ايران ظرفيت 
توليــد نفت حدود 3 ميليون و 900 هزار بشــكه در روز دارد، توليد واقعى 
نفت كشــور هم روزانه بيش از 3 ميليون بشــكه اعلام شده است. از سوى 
ديگر ايران در مجموع 10 پالايشگاه نفت خام و ميعانات گازى خود ظرفيت 
پالايش بيش از روزانه 2 ميليون و 200 هزار بشكه تا 2 ميليون و 300 هزار 
بشكه دارد كه از اين مقدار حدود 450 هزار بشكه مربوط به ميعانات گازى 
و پالايشگاه ستاره خليج فارس اســت. 9 پالايشگاه ديگر ايران البته خوراك 
نفت خام دريافت مى كنند كه در صورت كار با ظرفيت كامل، روزانه رقمى 
حدود يك ميليون و 700 هزار بشكه تا يك ميليون و 800 هزار بشكه نفت 
خام نياز دارند. البته پالايشگاه هاى كشور در بازه هاى زمانى مختلف تعميرات 
و نگهدارى دوره اى دارند كه همه يا بخشــى از دريافت خوراك نفت خام را 
متوقف مى كنند و مصرف داخلى نفت خام كشور كاهش مى يابد. براى نمونه 
در ارديبهشت ماه پالايشگاه امام خمينى (ره) شازند تعميرات دوره اى داشته 
كه بخشى از خوراك دريافتى آن با كاهش همراه شده است. بنابراين ايران 
در حالى كه روزانه بيش از 3 ميليون بشكه نفت خام توليد مى كند، ظرفيت 
توليد بيش از 3 ميليون و 800 هزار بشكه نفت خام را نيز دارد كه با افزايش 
مقدار صادرات، اين ظرفيت بالقوه به صورت مى تواند تبديل به بالفعل شده 
و با افزايش توليد، نفت بيشــترى روانه بازارهاى جهانى كند. افزون بر اين، 
ايران ظرفيت توليد روزانه 800 هزار بشــكه ميعانات گازى نيز دارد، رشــد 
صادرات نفت و ميعانات را از صفر شــدن ذخاير ميعانات گازى روى آب نيز 
مى توان فهميد. با وجود ذخيره 87 ميليون بشكه اى ميعانات در آغاز به كار 
دولت ســيزدهم، اكنون با صادرات آن ذخيره ميعانات گازى ايران روى آب 
به صفر رسيده بنابراين صادرات روزانه يك ميليون و 600 هزار بشكه نفت 
ايران با توجه به آمار توليد و مصرف پالايشــگاه هاى كشور در كنار استفاده 
از نفت ذخيره شده در دولت گذشته، به طور كامل امكان پذير است. موضوع 
ديگرى كه البته افزايش توليد و صادرات پايدار نفت ايران را تأييد مى كند، 
اســتناد به گزارش مركز آمار ايران درباره رشد اقتصادى سال 1401 است، 
ايران پارسال رشد اقتصادى 4.8 درصد با نفت و 4.5 درصد بدون احتساب 
نفت را تجربه كرده اســت. اين اختلاف نشان مى دهد نفت نقش مهمى در 
توليد ناخالص داخلى داشته است. نقش پررنگ نفت در رشد اقتصادى سال 
گذشــته اقتصاد ايران نيز به وضوح افزايش پايدار صادرات نفت و ميعانات 
گازى را تأييد مى كند. بخش اســتخراج نفت و گاز در سال 1401 رشد 7 
درصدى را تجربه كرده است كه زمينه را براى افزايش صادرات نفت كشور 
فراهم مى كند. نبايد از ياد برد كه در اواخر ســال 1400 با ســرمايه گذارى 
شــركت ملى نفت ايران و بازســازى و نوسازى تأسيســات استخراج نفت، 
ظرفيت توليد نفت ايران به پيش از تحريم ها بازگشت و ايران ظرفيت توليد 
3 ميليون و 838 هزار بشــكه نفت در روز را دارد. بنابراين هر زمان كه نياز 
باشد مى توان توليد واقعى نفت خود را از حدود 3 ميليون بشكه در روز فعلى 
تا اين مقدار افزايش دهد و افزون بر تأمين نياز داخلى، تقاضاهاى صادراتى را 
نيز پاسخگو باشد. در واقع از ابتداى دولت سيزدهم تا امروز، ميزان صادرات 
نفت با وجود تشديد تحريم ها و بر خلاف پيش بينى هاى گذشته، يك روند 
افزايشــى پايدار را تجربه كرده است كه ناشى از شــيوه هاى نو بازاريابى و 
بازارسازى براى نفت و ميعانات گازى ايران بوده است. ركورد صادرات نفت 
شكسته شد همزمان با تلاش وزارت نفت و دولت سيزدهم با هدف گسترش 
ديپلماسى انرژى در دنيا، شــاهد افزايش صادرات نفت خام بوديم و منابع 
داخلى و خارجى هم خبرهاى خوش وزير نفت و مسئولان اقتصادى كشور 
در اين باره را تاييد كردند، براى نمونه خبرگزارى رويترز پارســال به نقل از 
بعضى از شــركت هاى بين المللى ناظر بر انتقال نفت گزارش داده با وجود 
تحريم هاى آمريكا صادرات نفت ايران در دو ماه آخر ســال گذشته ميلادى 
(2022) افزايش يافته اســت. بر اساس بعضى تخمين ها، از زمان به قدرت 
رســيدن دولت جديد آمريكا كه در مذاكرات احياى برجام شركت داشت، 
ايران بيشــترين صادرات نفتى را از ســال 2019 ميلادى داشته است. اين 
در حالى اســت كه مذاكرات احياى برجام متوقف شده و روسيه هم پس از 
حمله به اوكراين اقدام به فروش نفت با تخفيف كرده است كه چالشى براى 

صادرت نفت ايران محسوب مى شود.

گزيده خبر

افزايش 15 درصدى تحويل گاز به 
نيروگاه ها

معاون وزير نفت در امور نظارت بر منابع هيدروكربورى از افزايش 15 درصدى تحويل گاز به نيروگاه ها 
در سال 1402 خبر داد. سجاد خليلى در گفتگو با ايسنا، با بيان اينكه نيروگاه هاى حرارتى بيشترين 
ســهم را از توان توليد برق در كشــور دارند و تامين سوخت اين نيروگاه ها لازمه تحقق تابستان بدون 
خاموشــى اســت، اظهار كرد: براى تامين اين هدف هم زمان با رشد توليد در صنايع و افزايش ميزان 
مصارف برق بخش خانگى و تجارى و صنعتى، وزارت نفت گام هاى جدى در خصوص تأمين سوخت 
موردنيازنيروگاه هاى حرارتى برداشــته اســت. وى افزود: در فصل تابستان با توجه به مصرف حداقلى 

سوخت گاز در بخش خانگى عمده توليد برق نيروگاه هابا استفاده از سوخت گاز طبيعى خواهد بود.
معــاون وزير نفت در امور نظارت بر منابع هيدروكربورى بــا بيان اينكه وزارت نفت على رغم افزايش 
مصارف بخش هاى خانگى، صنعتى و نيروگاهى و مشكلات ناشى از ناترازى بين عرضه و مصرف نهاده 
هاى انرژى به اجراى تعهدات خود پايبند بوده است، گفت: متوسط ميزان گاز تحويلى به نيروگاهها در 
سه ماهه اول سال 1402 نسبت به سه ماهه ابتدايى سال 1401 در حدود 15 درصد رشد داشته است.
به گفته خليلى با رشد حدود 100 صد در صدى ذخيره سازى سوخت مايع مورد نياز نيروگاه ها در سه 
ماهه ابتدايى سال 1402 و همچنين افزايش تامين سوخت گاز مورد نياز نيروگاهها توسط وزارت نفت، 
امكان تأمين برق مورد نياز كشور و جلوگيرى از قطعى على رغم رشد مصارف برق را موجب خواهد شد.
وى اظهار كرد: ارزش سوخت مايع و گاز طبيعى تحويلى به نيروگاهها در سال 1401 حدود 35 ميليارد 

دلار بوده كه تماما توسط وزارت نفت توليد و به قيمت يارانه اى به نيروگاه ها تحويل شده است.

واحد توليد انواع سيم لاكى زنجان افتتاح شد
ايســنا/زنجان واحد توليد انواع ســيم لاكى با حضور معاون اجرايى رئيس جمهور در شهرك صنعتى 
شــماره يك زنجان به بهره بردارى رســيد.ظهر ديروز (30 خردادماه) واحد توليد انواع ســيم لاكى با 
سرمايه گذارى هشت هزار ميليارد ريالى و با اشتغال زايى مستقيم براى حدود 100 نفر و اشتغال زايى 
غيرمســتقيم براى 400 نفر افتتاح شد. در اين كارخانه، انواع سيم مسى لاكى در مقاطع تخت و گرد 
توليد مى شــود كه ضمن رفع نياز گروه، قابليت عرضه در بازارهاى داخلى و صادراتى را دارد. نماينده 
ولى فقيه در استان زنجان در اين مراسم با بيان اينكه حضرت امام (ره) «ما مى توانيم» را معنا كردند، 
گفت: رهنمودهاى رهبر معظم انقلاب در ابتداى سال و سخنرانى 14 خرداد ايشان نقشه راه كشور است 
و مديران بايد آنها را عملياتى كنند. آيت االله خاتمى به ضرورت تقويت ارتباط تنگاتنگ صنعت و دانشگاه 
تاكيد كرد و افزود: ما در حال جنگ هستيم و بايد متناسب با اين شرايط حركت كنيم. مديرعامل گروه 
صنعتى ايران ترانسفو نيز در اين مراسم از افزايش 30 درصدى توليد اين مجموعه خبر داد و گفت: اين 

افزايش در حالى است كه هيچ گونه افزايش قيمتى در محصولات داده نشده است.

در ادامه كاوش هاى نجات بخشى سد چپرآباد كه 
به زودى آبگيرى خواهد شد، باستان شناسان يك 
محوطه تاريخى را شناسايى كردند كه قدمت آن 
به هزاره اول پيش از ميلاد (حدود ســه هزار سال 
قبل) مى رسد. به گزارش ايسنا،  يوسف فلاحيان 
ـ سرپرســت هيأت باستان شناسى محوطه كانى 
وشــتران در محدوده ســد چپرآباد در اســتان 
آذربايجــان غربى، گفت: محوطه اى كه در برنامه 
بررسى و شناسايى اوليه به شماره 04 شناسايى 
شد، جزو محوطه هاى در معرض خطر آبگيرى سد 
چپرآباد اشنويه است، كه بعدها مشخص شد اسم 
آن در نزد اهالى منطقه «كانى وشــتران» است. 
افزود:  باستان شناسى  عضو رسمى پژوهشــكده 
اين محوطه به ابعاد 50 در 100 متر با گسترش 
شمال شرقى و جنوب غربى روى يك برجستگى 
طبيعت ساخته در دشت ســپيندار، جزو اراضى 
روستاى صوفيان از توابع بخش نالوس شهرستان 
اشنويه محسوب مى شــود. او ادامه داد: روى اين 

طبيعى،  بلنداى  و  بســتر 
نهشــته اى انسان ســاخته 
بــه ارتفاع يك تــا دو متر 
شكل گرفته است كه بنا به 
پيشنهاد بررسى گر مذكور، 
به عنــوان يك محوطه در 
خطــر عصرآهــن، كاوش 
نجات بخشى آن در دستور 
ميــراث   پژوهشــگاه  كار 
فرهنگى و گردشگرى قرار 
گرفت. البتــه صرفا حريم 
وشــتران  كانى  محوطــه 
تحت تاثيــر آبگيرى ســد 
چپرآباد قرار مى گيرد و به 
محوطه  عرصــه  هيچ وجه 

بــه زيــر آب نخواهد رفــت. سرپرســت هيأت 
باستان شناسى كانى وشتران گفت: تيم كاوش در 
محوطه كانى وشتران توانست با ايجاد سه ترانشه 
در ابعــاد 5 در 5 و 4 در 4 اطلاعات باارزشــى از 
وضعيت محوطه به دســت آورد. ايــن كاوش ها 
نشــان داد در يك تك دوره و بــا دو فاز معمارىِ 
مشخص كه زمان آن احتمالا به هزاره اول پيش 
از ميلاد برمى گردد، در صدها سال، كه اوايل آن 
مى تواند با اواخر عصرآهن منطبق باشد، استقرارى 
در اين محوطه شــكل گرفته است. به گفته اين 
باستان شــناس، عصرآهنِ ايــن مناطق چندان 
فرهنگ عصرآهن عمومى را يدك نمى كشــد و 
تنها رگه هاى كمى از فرهنگ عمومى را نشــان 
مى دهد و تا مادامى كه مواد فرهنگى مكشــوفه 
تحت آزمايش هاى ساليابى شيميايى قرار نگيرند، 
نمى توان با قطعيت نسبت به زمان بندى آن نظر 
داد. اين دكتراى باستان شناسى اظهار كرد: حتى 
با وجودى كــه در فرهنگ عمومــى عصرآهن، 

گورســتان ها به دور از منازل مســكونى منتقل 
شــده اند، ولى در كنار ســكونتگاه اين محوطه، 
يك تك گور ســنگى كشــف شــده است، كه 
البته محتويات اســكلتى آن بسيار كم و پراكنده 
اســت. همچنين يك شــىء در حد يك انگشتر 
مفرغى، كه دور تكه اســتخوان بندِ يك انگشت 
قرار داشت، پيدا شــد، كه ظواهر امر، از دستبرد 
قبلى بــه اين گور حكايــت دارد. در هر صورت، 
وضعيت گوياى آن است كه به تبعيت از فرهنگ 
كلى عصرآهن، هنوز گورها از مكان اســتقرارى 
خارج نشده اند. فلاحيان در ادامه گفت: معمارى 
مكشوفه در اين محوطه، ساختمان هايى متشكل 
از قلوه ســنگ هاى كوچك و بــزرگ و نامتقارن 
و با ملاط گِل اســت كه از مقاومت و ايســتايى 
چندان زيادى برخوردار نيســتند و شايد يكى از 
دلايل وجود حجم وسيعى از آوار سنگ كه اتفاقا 
با اندك خاكبردارى رخنمون شــده و تا يك و يا 
يك ونيــم مترى خاكبردارى ادامــه دارد، همين 

آسيب پذيرى معمارى باشــد كه در طول دوران 
ديوار چندان ســالمى را به يادگار نگذاشته است. 
اين مسئله درك از پلان معمارى را مخصوصا در 
ترانشــه هايى كه به ناچار به دليل كمبود بودجه، 
به صورت كوچك حفر مى شوند، دچار پيچيدگى 
و ابهام مى كند. سرپرســت هيأت باستان شناسى 
كانى وشتران ادامه داد: مواد فرهنگى مكشوفه در 
لابه لاى اين معمارى حجم زيادى از تكه سفال ها 
و در موارد انگشت شــمار ظروف ســفالى نسبتا 
ســالم را در برمى گيرد كه تمام آن ها به صورت 
ســاده و تعداد زيادى از آن ها بــه صورت ترد و 
زمخت مشاهده مى شوند كه اين مسأله احتمالا 
از توليــدات محلى و غيرانبوه با مواد و تكنولوژى 
بومى حكايت مى كند. عضو رســمى پژوهشكده 
باستان شناســى گفت: كشف تعداد زيادى سنگ 
كوبه، مُشــته سنگ و سنگ ساب در كنار اشيائى 
كه بعضا كاربرد شمارشــى داشتند، از يك طرف 
بيانگر اســتفاده فراوان از ســنگ اســت كه در 

پيرامون محوطه به وفور يافت مى شود و از طرف 
ديگر بر شيوه معيشتى توأمان بر پايه كشاورزى 
و دامپرورى تاكيــد دارد. فلاحيان با بيان  اين كه 
در حفارى سكونتگاه هاى اين محوطه نشانه هايى 
از وجود اجاق و تنور رويت نشــده اســت، افزود: 
موقعيت و اشــراف محوطه به دشت پيرامون در 
شرايطى كه خود محوطه چندان در تيررس نبوده 
و همچنين كشــف ديوار و يا ســنگچينى قطور 
كه چه بســا مى تواند يك نوع حصار بر گرداگرد 
محوطه باشــد، نيم نگاهى را در خصوص پادگان 
و يا اردوگاه بودن محل نيز به دنبال داشته است 
كه پاسخ روشن تر به اين مسأله مستلزم حفارى 
بيشــتر و گســترده تر در محل است. او گفت: به 
عنوان فردى كه در ســالهاى اخير سرپرســتى 
هفت مرحله كاوش و چهار مرحله مديريت پروژه 
را در شــهرهاى سردشت، پيرانشــهر و اشنويه 
بــه عهده داشــته ام، ضمن پرهيــز از به كارگير 
نابجاى واژه هــاى مهمترين، قديمى ترين  بردن 
و نخســتين كــه در اين روزها 
در اخبار باستان شناســى ايران 
به وفــور و در حد اغراق آميزى 
رايــج شــده، اذعــان دارم كه 
اكثريت محوطه هاى در معرض 
خطر آبگرفتگى و يا تحت تاثير 
آبگرفتگى در ايــن مناطق كه 
مــورد كاوش قــرار گرفته اند، 
جوامع روستايى و ساده تاريخى 
و پيــش از تاريخى را شــامل 
مى شوند كه بيشــتر در انزواى 
مى گذراندنــد.  روزگار  خــود 
سرپرست هيأت باستان شناسى 
كانى وشتران معتقد است: اين 
محوطه ها اغلب ســاده و بدون 
لايه هاى متناوب فرهنگى، تاريخى هستند كه 
اگر سدســازى پيش نمى آمد، شــايد به حالت 
طبيعى تخصيص بودجه صدها سال ديگر نوبت 
به اين محوطه ها نمى رسيد. منظور سخن اين كه 
از منظر باستان شناســى به هرحال فرصت هاى 
پيش آمده به دنبال ساخت اين پروژه هاى عمرانى 
را بايد قدر دانست. كاوش هاى نجات بخشى در 
سد چپرآباد اشــنويه درحالى انجام شده كه به 
گفته مسؤولان استان آذربايجان شرقى اين سد 
با اهداف تأمين آب كشاورزى، به زودى آبگيرى 
خواهد شد. باستان شناسان معتقدند يافته هاى 
پشت اين سد نقطه عطفى براى باستان شناسى 
جنــوب آذربايجــان غربى اســت و اگر زمان 
بيشــترى به كاوش اختصاص داده شود حتما 
رازها و اطلاعات بيشترى به دست خواهد آمد. 
مســؤولان ميراث فرهنگى اشنويه نيز احتمال 
داده اند با آبگيرى اين ســد حدود 13 محوطه 

تاريخى زيرآب خواهد رفت.

كشف پادگان سه هزارساله پشت يك سد

تجديد حيات روابط ايران و ازبكستان؛ سرآغاز آينده اى بهتر

12 هزار مگاوات ناترازى 
برق داريم

افزايش 15 درصدى تحويل گاز به نيروگاه ها

وزير نيرو گفت: در حال حاضر 12 هزار مگاوات ناترازى برق داريم كه اگر برنامه ريزى هاى صورت گرفته به صورت 
دقيق اجرايى شود، مشكلات و موانع ما به حداقل كاهش پيدا مى كند. به گزارش ايسنا، على اكبر محرابيان امروز 
در حاشيه مراسم افتتاحيه اولين رصدخانه شبكه برق و انرژى تهران در جمع خبرنگاران و در پاسخ به سوال ايسنا 
كه آيا پيش بينى خاموشى برنامه ريزى شده صورت گرفته است؟ اظهار كرد: خاموشى بستگى به همكارى مردم 
دارد. اگر همكارى مشتركان مانند سال گذشته يا خرداد باشد سعى مى كنيم كمترين مشكل را داشته باشيم و 

به نحو مطلوب كار را اداره كنيم.....

كدام مشتركان خانگى پاداش صرفه جويى برق دريافت مى كنند؟

 تجهيزات پزشكى ترخيص مى شوندتامين مالى به چالش هاى صنعت فولاد اضافه شد
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گزيده خبر

استفاده از هوش مصنوعى براى 
قيمت گذارى اجاره بها و فروش مسكن

رئيس كميسيون عمران گفت: اجازه داديم شوراى عالى مسكن قميت گذارى 
كنــد و از طريق هوش مصنوعى ما بتوانيم براى اجاره و فروش واحدها يك 
كشــف قيمت داشته باشيم. 50 درصد درآمد حاصل از ماليات بر خانه هاى 

خالى به شهردارى ها داده مى شود/ دست دولت براى اعمال قانون پر است
محمدرضا رضايى كوچى در گفت وگو با خبرنگار ايلنا، درباره ثبت معاملات 
مسكن در سامانه و  گفت: قرار است هر معامله اى كه در كشور انجام مى شود 
در ســامانه ثبت معاملات مســكن، ثبت شــود و كد رهگيرى بگيرند؛ در 
معاملاتى كه بدون كد رهگيرى انجام شود شوند، تخلف صورت گرفته است.
رئيس كميســيون عمران مجلس شــوراى اســلامى تاكيد كــرد: ما همه 
دســتگاه ها را اعم از نيروى انتظامى، اداره ثبت، مخابرات، آب، برق و فضاى 
مجازى مكلف كرده ايم تا همه آن ها اطلاعات تمام واحدها را در سامانه قرار 
دهند و هر قرارداد و اتفاقى مى خواهد بيفتد حتما بايد در اين ســامانه ثبت 
شــود. وى خاطرنشــان كرد: ما روى اين موضوع تاكيد داريم، هر قرارداد و 
معامله اى خارج از ســامانه انجام شــود، از نظر ما تخلف است و قابل قبول 
نيست و دستگاه هاى نظارتى بايد ورود و برخورد كنند. اين نماينده مجلس 
درباره تصويب طرح دوفوريتى ســاماندهى بازار مسكن و تاثير آن روى اين 
بازار بيان كرد: قطعا بســيار تاثيرگذار مى تواند باشد. توجه داشته باشيد در 
گذشــته زمين هاى باير در شهرها زياد بود ما مكلف كرديم اگر اين زمين ها 
به سمت ساخت و ســاز نيايند، بايد ماليات دهند. به شهردارى ها گفته ايم 
بيايند براى شناسايى خانه هاى خالى كمك كنند و 50 درصد درآمد حاصل 
از شناســايى خانه هاى خالى را به شــهردارى ها بدهيم، يعنى انگيزه را در 
شهردارى ها بالا برده ايم. از سوى ديگر آمديم بنگاه هاى مشاورين املاك را 
ساماندهى كرديم، ابتدا گفتيم بايد رتبه بندى شوند و حق الزحمه شان تابعى 
از قيمت معامله نباشــد زيرا در گذشته اين گونه بود كه هرچه قيمت ملك 
بيشــتر بود سهم حق الزحمه اين مشاورين هم بيشتر بود و كمك مى كرد 
قيمت بالا برود. رضايى كوچى تاكيد كرد: نكته ديگر اين بود كه اجازه داديم 
شوراى عالى مسكن قميت گذارى كند و از طريق هوش مصنوعى ما بتوانيم 
براى اجاره و فروش واحدها يك كشف قيمت داشته باشيم. وى با بيان اين كه 
فكر مى كنم اين طرح دو فوريتى در كنترل قيمت مسكن و كنترل  اجاره بها 
نقش موثرى داشته باشد، گفت: ما امروز زنجيره اى از قوانين مرتبط با حوزه 
مســكن را در اختيار دولت قرار داديم هم ماليات بر خانه هاى خالى و قانون 
جهش توليد مسكن و و هم قانون اجاره را به دولت داديم و فكر مى كنم در 
حال حاضر دست دولت براى اعمال قانون پر است و ان شااالله از طريق اعمال 

قانون بتوانيم يك آرامشى در حوزه مسكن داشته باشيم.

نشست دوجانبه خاجى با 
همتاى سورى خود

دستيار ارشد وزير خارجه كشــورمان با معاون وزير خارجه سوريه ديدار و 
گفت وگو كرد. به گزارش ايسنا به نقل از الوطن، بيستمين دور نشست آستانه 
صبح امروز(سه شنبه) در پايتخت قزاقستان كار خود را آغاز كرد. على اصغر 
خاجى، دستيار ارشد وزير خارجه كشورمان در امور ويژه سياسى كه رياست 
هيات ايران در اين نست را برعهده دارد با ايمن سوسان، معاون وزير خارجه 
سوريه ديدار و گفت وگو كرد. در نشست امروز آستانه معاونان وزراى خارجه 
روســيه، تركيه، ايران و ســوريه درباره مبارزه با تروريسم و تغيير وضعيت 
منطقه اى درباره سوريه و تلاش هاى صورت گرفته براى حل و فصل بحران، 
اقدامات مربوط به اعتمادسازى و آزادى گروگان ها، وضعيت انسانى و حمايت 
بين المللى از بازسازى سوريه و فراهم كردن شرايط براى بازگشت آوارگان 
و مسائل ديگر نيز صحبت خواهند كرد. در اين نشست علاوه بر هيئت هاى 
اين كشورها و مخالفان سوريه نمايندگان سازمان ملل، اردن، لبنان و عراق 

نيز به عنوان ناظر حضور دارند.

ديدار فرمانده نيروى دريايى 
ارتش با همتاى پاكستانى

فرمانده نيــروى دريايى ارتش ايران با دريابــد «محمد امجد خان نيازى» 
فرمانده نيروى دريايى پاكســتان ديدار كرد. به گزارش ايسنا، امير دريادار 
شــهرام ايرانى با حضور در مقر فرماندهى نيروى دريايى پاكستان با دريابد 
«محمــد امجد خان نيازى» فرمانده نيروى دريايى اين كشــور ديدار كرد. 
فرمانده نيروى دريايى ارتش ايران از يگان نيروى دريايى پاكســتان در مقر 
فرماندهى سان ديد و سپس همراه همتاى پاكستانى خود با مسوولان ستاد 
كل نيروى دريايى پاكستان ديدار كرد. فرمانده نيروى دريايى پاكستان، امير 
دريادار ايرانى و اعضاى هيات نظامى جمهورى اســلامى ايران را در جريان 
فعاليت هاى حرفه اى نيروهاى خود در تامين امنيت دريايى و همكارى هاى 
دوجانبه و چندجانبه قرار داد. طرفين طيف وسيعى از روابط دوجانبه ايران 
و پاكستان در حوزه هاى دريايى، دفاعى، آموزشى از جمله تبادل هيات هاى 

نيروى دريايى دو كشور را بررسى كردند.

امير عبداللهيان وارد قطر شد
وزير امور خارجه بامداد روز سه شنبه وارد قطر شد. به گزارش ايسنا،حسين 
اميرعبداللهيان بامداد روز ســه شــنبه  در رأس هيأتــى به منظور ديدار و 
گفت وگو با مقامات عاليرتبه قطر،وارد دوحه شــد. در اين ســفر موضوعات 
مختلف مورد اهتمام دو كشــور در حــوزه دوجانبه، منطقه اى و بين المللى 
مــورد گفتگو و تبادل نظر قرار خواهد گفت. بر اســاس اعلام منابع خبرى، 
اميرعبداللهيان پس از قطر  به عمان نيز براى ديدار و رايزنى با مقامات اين 

كشور سفر خواهد كرد.

تجديد حيات روابط ايران و ازبكستان؛ سرآغاز آينده اى بهتر
در روابط ايران و ازبكســتان عليرغم اشتراكاتى كه وجود داشت، 
متغيرهاى متعــددى از جمله عوامل ژئوپليتيكى چون نبود مرز 
مشــترك دو كشــور و نيز نقش بازيگران خارجى موجب شده 
بود كه دو كشــور روابط رو به رشــد و توسعه اى نداشته باشند، 
اما به نظر مى رســد ازبكســتان به خوبى دريافتــه كه بايد در 
شــرايط فعلى روابط خود را با تهران بهبود بخشــد . به گزارش 
ايســنا، ايران و ازبكستان به عنوان دو كشورى كه از گذشته هاى 
دور با يكديگر روابط نزديكى داشــته اند، براى سال هاى طولانى 
قريب به 20 سال سطح روابط چندان گسترده اى نداشته اند لذا 
تحكيم روابط دو كشور در شرايط حساس منطقه اى و همگرايى 
كشــورهاى همسايه مى تواند آينده بهترى را براى دو كشور رقم 
بزند. ازبكستان نمى خواهد از معادلات جديد منطقه اى و آسيايى 
دور بماند لذا به دنبال تغيير سياست  خارجى خود است شوكت 
ميرضيائف، رئيس جمهور ازبكســتان در شرايطى به تهران سفر 
كرد كه به نظر مى رسد تاشكند هم نمى خواهد از معادلات جديد 
منطقه اى و آســيايى دور بماند، بنابراين تــلاش دارد تا با تغيير 
نگرش در سياســت خارجى خود چارچوب روابط خود را با ايران 
بــه گونه اى ديگر تعريف كند. در ديدار ميرضيائف، رئيس جمهور 
ازبكستان و حجت الاسلام رئيسى، رئيس جمهور كشورمان يك 
بيانيه مشــترك و 10 ســند همكارى ميان ايران و ازبكستان به 
امضا رسيد.  توافق نامه تجارت ترجيحى، حمل و نقل و ترانزيت، 
همكارى دارويى، برنامه همكارى در زمينه هاى استاندارد و بيمه، 
بررسى امكان ايجاد مناطق آزاد مشترك، برنامه اجرايى همكارى 
در حــوزه فناورى و نوآورى و برنامــه اجرايى همكارى در بخش 
كشاورزى از جمله محورهاى اسناد امضا شده ميان مقامات ايران 
و ازبكستان در حضور روساى جمهور دو كشور بود. سال گذشته 
رئيس جمهور كشورمان نيز براى شــركت در اجلاس شانگهاى 
و پيگيــرى امضاى تفاهم نامه عضويت ايران در اين ســازمان به 
ازبكســتان سفر كرد در حاشيه اين نشست گفت وگوهاى مهمى 
انجام شــد.  در جريان ســفر رئيس جمهور ازبكستان به تهران و 
در ديدارى كه با مقام معظم رهبرى داشــت، ايشــان به قرابت 
بى نظير تاريخى، فرهنگى و علمى دو كشــور ايران و ازبكســتان 

اشاره كرده و گفتند: بايد از اين زمينه هاى مشترك براى گسترش 
روابط در بخش هاى مختلف اســتفاده شود. رهبر انقلاب اسلامى 
با اظهار خرســندى از تجديد حيات ارتباط دو كشور بعد از يك 
وقفه طولانى افزودند: متاســفانه سال هاى متمادى روابط ايران و 
ازبكستان بسيار محدود بود و اميدواريم اين سفر و گفت وگوهاى 
انجام شــده در تهران، سرآغاز يك آينده بهتر در روابط دو كشور 
باشــد. مقام معظم رهبرى همچنين تاكيد كردند كه  جمهورى 
اســلامى ايــران توانايى ايــن را دارد كه ازبكســتان را از طريق 
تركمنستان و افغانســتان، به راحتى به آب هاى آزاد متصل كند 
ضمــن آنكه زمينه هاى همكارى فراتــر از تجارت و حمل و نقل 
اســت و مى توان با ابتكارات مختلف در بخــش علم و فناورى و 

بخش هاى ديگر همكارى هاى بيشترى داشت. شوكت ميرضيائف، 
رئيس جمهور ازبكستان نيز ديدار خود با رهبر انقلاب را يك ديدار 
تاريخى خواند و گفت: ما هم از وقفه اى كه در روابط دو كشــور 
و كاهش همكارى ها وجود داشــت متاسف بوديم و اميدواريم با 
گفت وگوهايى كه در تهران انجام شد، گام هاى بلندى را برداريم 
و همكارى ها در زمينه هاى تجارى، حمل و نقل، علم و فناورى و 
گردشگرى به سطح شايسته و مطلوب خود برسد. ازبكستان در 
تلاش اســت تا سطح همكارى هاى خود با ايران را گسترش دهد 
و در نظم جديد منطقه اى فعال حضور داشــته باشد با توجه به 
اظهارات رئيس جمهور ازبكســتان به خوبى مى توان دريافت كه 
اين كشور آسياى مركزى مى خواهد سطح همكارى هاى خود را با 

ايران به عنوان بازيگر فعال و موثر منطقه اى و داراى پتانسيل هاى 
بــالاى اقتصادى گســترش دهد. طبيعى اســت در نظم جديد 
منطقه اى ازبكســتان هم نمى خواهد از قافله كشورها براى اتخاذ 
سياست خارجى متعادل و همسو عقب بماند و تلاش مى كند تا 
اقداماتى را انجام دهد. نوذر شــفيعى، استاد دانشگاه و كارشناس 
مســائل سياســى در خصوص تعامل ايران با كشورهاى آسياى 
مركزى ابراز داشــت: اساسا ارتباط ما با كشورهاى اين منطقه به 
جاى اين كه از دريچه فرهنگ باشد از دريچه سياست بود يعنى 
ما يك حكومت اسلامگرا هستيم و حال اين كه در آسياى مركزى 
به شدت از اسلام گرايى پرهيز مى شد لذا آن ها رويكرد سياست 
خارجى ما را با آســياى مركزى قبول نداشته و براى خود تهديد 
قلمداد مى كردند. اين استاد دانشگاه معتقد است: گفت وگوهاى 
انجام شــده ميان مقامات دو كشــور اميدوار كننده است، ضمن 
اينكه تحولات منطقه اى مانند گسترش روابط با عربستان و برخى 
ديگر از كشورهاى منطقه بر نوع روابط ما با ازبكستان تاثير گذار 
است. ايران و ازبكستان ظرفيت هاى بسيار بالايى براى گسترده تر 
شــدن همكارى هاى اقتصادى دارند و بســترهاى لازم براى اين 
امر نيز وجود دارد و چه بســا با توجه به اين كه ازبكســتان نياز 
دارد و محصور در خشــكى اســت مى توان در زمينه هايى چون 
ريلــى و افزايش ظرفيت هاى حمل و نقل همكارى ها را توســعه 
داد. ضمن اين كه ازبكســتان به خريد نفت از ايران و همچنين 
همكارى هاى گازى نيز توجه ويــژه اى دارد. بنابراين با توجه به 
ظرفيت ها و پتانسيل هايى كه ميان دو كشور وجود دارد،  تجديد 
روابط مى تواند آينده بهترى را در زمينه هاى اقتصادى،  سياسى و 
فرهنگى رقم بزند . دو كشــور ايران و ازبكستان در قالب سازمان 
هــاى مختلف بين المللى از جمله ســازمان همكارى اســلامى،  
سازمان همكارى شانگهاى ، همكارى هاى موثرى خواهند داشت. 
در نتيجه زمينه ها و بســترهاى لازم براى هر دو كشور به منظور 

توسعه همكارى هاى منطقه اى و بين المللى وجود دارد.

دســتيار وزير امور خارجــه ايران در 
گفت وگويى با توجه به تاثير ازسرگيرى 
روابط ديپلماتيك ايران و عربســتان 
سعودى بر مناسبات منطقه اى گفت 
كه اين دو كشــور مى توانند از طريق 
گفت وگو، ديدگاه هاى مناســبت ترى 
نسبت به توسعه مناسبات دوجانبه و 
همكارى هاى منطقه اى داشته باشند.

به گزارش ايســنا و به نقل از شبكه 
سى جى تى ان چين، عليرضا عنايتى، 
مديــر كل خليج فــارس وزارت امور 
خارجه و دســتيار وزير امور خارجه 
ايــران در گفت وگويى با اين شــبكه 
در پاسخ به سوالى مبنى بر اين كه با 
توجه به ازسرگيرى روابط ديپلماتيك 
ايران و عربستان سعودى در ماه هاى 
اخير، به نظر مى رســد كــه فضاى 
جديد و مثبتى در حال شــكل گيرى 
در منطقه اســت، ارزيابــى او از اين 
الگــوى جديد گفتمان و تعامل ميان 
كشــورهاى منطقه چيســت، گفت: 
اين تنها روشــى اســت كه مى تواند 
در  منطقه خليج فارس و شايد براى 
ديگر مناطق هم مفيد و موثر باشــد. 
ايران و عربســتان مى توانند از طريق 

گفت وگو ديدگاه هاى مناســبت ترى 
نسبت به توسعه مناسبات دوجانبه و 
همكارى هاى منطقه اى داشته باشند.

عنايتى ادامه داد: اين فقط يك مفهوم 
نيست و با توجه به امكاناتى كه وجود 
دارد و زمينه هايى كه هســت، مثلا 
در بخش هتــل دارى يا كارخانه جات 
يا امنيت غذايى يا شــيلات، در اين 

زمينه هاى كاملا امكان سرمايه گذارى 
از طرف عربستان در ايران وجود دارد.
در  گفت وگــو  ايــن  ادامــه  در  او 
پاســخ به اين ســوال  كه از نظر او 
كشــورهاى منطقه بايد چه پاسخى 
بــه سياســت هاى مداخله جويانه و 
هژمونيك آمريــكا در منطقه بدهند 
كه موجب ثبات زدايى شــده است، 

گفت: ما در جمهورى اسلامى ايران بر 
اين معتقديم كه امنيت با كشورهاى 
منطقه تاميــن مى شــود. ابزارهايى 
كه آمريكا در منطقه اســتفاده كرده 
يك جانبه  تحريم هاى  مانند  اســت، 
و حضــور نظامى ، بر خــلاف منافع 
كشورهاى منطقه رقم خورده است، 
اگرچه آمريكا چيزى خلاف اين را ادعا 
مى كند.اين ديپلمات ايرانى در پاسخ 
به ايــن كه چه نظــرى درباره نقش 
چين در ازسرگيرى روابط ديپلماتيك 
ايران و عربستان سعودى دارد، گفت: 
ما از نقش چين در اين خصوص تشكر 
مى كنيم. اين اقــدام با حضور وزراى 
امور خارجه ايران و عربستان سعودى 
در پكن دنبال شد و ما اميدواريم كه 
با ادامه همكارى هاى ايران و عربستان 
در منطقه، همچنين با همكارى هايى 
كه ما با دولت دوست جمهورى خلق 
چيــن داريم، بتوانيم بهتر و بيشــتر 
شاهد اين موقعيت ها در جهت توسعه 
منطقه و همكارى هاى منطقه باشيم. 
مجددا از نقش دولت محترم چين در 

اين باره تشكر مى كنيم.

عنايتى: امنيت منطقه با 
كشورهاى آن تامين مى شود

وزير امور خارجه گفت:همســايگان ايران از ظرفيت  اقتصادى، تجارى و سياسى پراهميتى بهره مند 
هستند. به گزارش ايسنا، حسين امير عبداللهيان بعد از سفر به قطر در صفحه توييتر خود در مورد 
اهداف اين سفر نوشت: "استمرار توسعه ى همه جانبه روابط با همسايگان يكى از محورهاى بنيادى در 
دكترين سياست خارجى متوازن دولت است. همسايگان ايران از ظرفيت  اقتصادى، تجارى و سياسى 
پراهميتى بهره مند هستند. در راستاى بسط بيشتر روابط و پيگيرى مصوبات سفرهاى دوجانبه قبلى 
مقامات عالى، امروز عازم  قطر و عمان شــدم. " به گزارش ايسنا، وزير امور خارجه جمهورى اسلامى 

ايران، بامداد روز سه شنبه وارد قطر شد.

نشست هم انديشى و تعاملى دبير ستاد حقوق بشر با اعضاى فراكسيون اهل سنت مجلس شوراى اسلامى در مجلس برگزار شد.
به گزارش ايســنا به نقل از ســتاد حقوق بشــر، كاظم غريب آبادى، معاون امور بين الملل قوه قضائيه و دبير ستاد حقوق بشر نشست هم 
انديشى و تعاملى با اعضاى فراكسيون اهل سنت مجلس شوراى اسلامى برگزار كرد و با تشريح اقدامات جمهورى اسلامى ايران در توجه 
ويژه به درخواست ها و نيازهاى پيروان اديان توحيدى، اقوام و همچنين هموطنان اهل سنت و پيشرفت هاى حاصله بويژه در مقايسه با 

قبل از انقلاب در رســيدگى به مناطق كمتر توســعه يافته و مرزى، گفت: همه اقوام، پيروان اديان و مذاهب صرف نظر از نژاد و جنسيت و دين، در نظام اسلامى برابر هستند و 
همه از سرمايه هاى كشور هستند. وى وحدت و انسجام ملى را راهبرد اصولى نظام خواند و با اشاره به اين كه مردم ايران با هر قوميت و دين و مذهبى همواره در جهت اعتلا و 
توسعه كشور خود كوشيده اند و در برابر توطئه هاى دشمنان نيز ايستادگى كرده و هوشيارى به خرج داده اند، هدف از برگزارى اين قبيل نشست ها را شناسايى نقاط قوت با هدف 
تقويت و توسعه آن ها و همچنين شناسايى نظام مسائل دانست تا نسبت به بررسى، اولويت بندى و پيگيرى آن ها با هماهنگى و همكارى دستگاه هاى ذيربط اقدام شود. در ادامه 
اين نشست، تعدادى از نمايندگان اهل سنت ضمن بيان اقدامات جمهورى اسلامى ايران و تحولات مثبت صورت گرفته در زمينه حقوق بشر و شهروندى، به موضوعاتى از جمله 
حق بر آب شــرب ســالم، مطالبه حق آب ايران از افغانستان، بهره گيرى بيشتر از نيروهاى توانمند و شايسته اهل سنت در پست هاى مديريتى و پيگيرى وضعيت زندانيان اهل 

سنت در كشورهاى ديگر و انتقال آنان به ايران اشاره كردند كه مقرر گرديد از سوى ستاد حقوق بشر و در همكارى با دستگاه هاى ذيربط، مورد بررسى و رسيدگى قرار گيرند.

امير عبداللهيان:

همسايگان ايران از ظرفيت  اقتصادى، 
تجارى و سياسى پراهميتى بهره مند 

هستند

غريب آبادى در نشست با اعضاى فراكسيون اهل سنت مجلس

همه اقوام، پيروان اديان و مذاهب در نظام اسلامى برابر هستند

يك كارشناس مسائل غرب آسيا پاسخ داد

چرايى سفر همزمان رهبران حماس و 
جهاد اسلامى فلسطين به تهران

يك كارشــناس مســائل غرب آسيا با اشــاره به سفر"زياد 
نخاله"، دبيركل جهاد اســلامى فلسطين و "اسماعيل هنيه 
" رئيس دفتر سياســى جنبش حماس به تهران و برگزارى 
ديدار مشترك بين اين دو با حضور "اسماعيل قاآنى" فرمانده 
سپاه قدس در تهران يكى از اهداف برگزارى اين نشست را 
رفع برخى اختلافات ميدانى و سياســى بين اين دو گروه و 
همچنين ايجاد يك استراتژى واحد جهت مبارزه با تجاوزات 
رژيم صهيونيســتى دانست. حسن هانى زاده در گفت وگو با 
ايسنا  با اشــاره به وضعيت كنونى در اراضى اشغالى گفت: 

رژيم صهيونيســتى دامنه حملات خود عليه ساكنان نوار 
غزه، كرانه باخترى و قدس شــرقى را تشــديد كرده و يك 
فضاى بحرانى را در اراضى اشــغالى ايجاد كرده اســت. وى 
معتقد اســت: در اين فضا با توجه به ديدگاه هاى مختلفى 
كه بعضا در زمينه مبارزاتى در حوزه ميدانى و سياسى بين 
حماس و جهاد اســلامى وجود دارد يك سرى شكاف بين 
آنها ايجاد شــده بود و ايران با توجه به نقش محورى كه در 
جريــان مقاومت دارد با دعــوت از رهبران اين دو جريان و 
تشكيل جلسه مشترك بين آنها تلاش كرد يك ساز و كار 
مشترك و اتاق مشترك جنگى عليه متجاوزان و اشغالگران 
صهيونيســتى ايجاد شــود . هانى زاده  با بيان اينكه سفر 
صورت گرفته يك ســفر راهبردى است و از اهميت بالايى 
در سازماندهى مبارزات فلسطينى ها عليه رژيم صهيونيستى 

برخوردار اســت، گفت: در همين چارچوب به نظر مى رسد 
كه ما در آينده شــاهد يك تقابل جدى و مشترك از سوى 
گروه هاى مقاومت با رژيم صهيونيســتى خواهيم بود و در 
واقع يك جبهه گسترده در منطقه عليه رژيم صهيونيستى 
ايجاد خواهد شد. اين كارشناس مسائل غرب آسيا با اشاره 
به تركيب كابينه رژيم صهيونيســتى و تشديد اقدامات اين 
رژيم در چند وقت اخير عليه فلســطينى ها تصريح كرد: به 
نظر مى رسد همانطور كه اشاره شــد اين سفر راهبردى و 
مهم داراى دو هدف اساسى بوده است. هدف اول رفع برخى 
اختلافات ميدانى و سياســى بين دو گروه حماس و جهاد 
اسلامى بوده اســت و هدف دوم شكل گيرى اتاق جنگ و 
يك جبهه مشترك از سوريه، عراق، لبنان و اراضى اشغالى 

عليه تجاوزات رژيم صهيونيستى است.



3روزنامه اقتصادى ، سياسى ،اجتماعى، فرهنگى و صبح ايرانروزنامه اقتصادى ، سياسى ،اجتماعى، فرهنگى و صبح ايرانروزنامه اقتصادى ، سياسى ،اجتماعى، فرهنگى و صبح ايران چهارشنبه 31 خرداد 1402  2 ذى الحجه 1444  21 ژوئن 2023اقتصاد كلان

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad5205  8 صفحه    سال نوزدهم    شماره

www.sobh-eqtesad.ir
info@sobh-eqtesad.ir

گزيده خبر

تاثير بهبود روابط با كشورهاى حوزه 
خليج فارس بر اقتصاد بلندمدت است

ايسنا/خوزستان يك اقتصاددان گفت: بهبود روابط با كشورهاى حوزه خليج 
فارس و به ويژه عربســتان اثرگذارى خوبى در اقتصاد ايران خواهد داشــت 
و اين اثرگذارى بلند مدت اســت. مرتضى افقه در گفت و گو با ايســنا، با 
اشــاره به اثرگذارى بهبود روابط ايران و عربستان و ديگر كشورهاى منطقه 
و فرامنطقه اى بر اقتصــاد داخلى اظهار كرد: يكى از پيش نيازهاى اصلى و 
اساســى رونق اقتصادى، سرمايه گذارى است و سرمايه گذارى زمانى محقق 
خواهد شد كه در همه ابعاد سياسى، اجتماعى، اقتصادى، مديريتى و قوانين 
ثبات وجود داشته باشد. وى افزود: براى كشورى مثل ايران به دليل وابستگى 
اقتصاد كشــور به نفت، روابط سياسى با كشورها در اقتصاد بسيار اثرگذار و 
حائز اهميت اســت؛ به شــكلى كه ثبات در روابط خارجى و نبود تنش ها 
مى تواند يكى از حياتى ترين و ضرورى ترين عوامل اثرگذار بر اقتصاد كشور 
باشــد. بنابراين اقدامات انجام شــده در راستاى توسعه روابط با عربستان و 
ديگر كشــورهاى حوزه خليج فارس مى تواند شرايط را براى بهبود وضعيت 
اقتصادى كشــور فراهم و به اين موضوع كمك كند. اســتاد تمام دانشگاه 
شهيد چمران اهواز با بيان اينكه تنش زدايى روابط با كشورهاى حوزه خليج 
فارس و به ويژه عربســتان اثرگذارى خوبى در اقتصاد ايران خواهد داشت و 
اين اثرگذارى بلند مدت خواهد بود، عنوان كرد: شــايد به صورت جزيى با 
اعلام اخبار توافقات شــاهد آثارى از جمله كاهش اندك نرخ ارز در كشــور 
بوديم اما اين اثرگذارى نياز بــه زمانى طولانى تر دارد. وى ادامه داد: دليل 
اصلى اينكه در مدت اخير كاهش نرخ ارز در كشور رخ داده عمدتا به دليل 
آزادسازى دارايى هاى بلوكه شده ايران و اخبار منتشر شده در اين زمينه بوده 
اســت. همچنين به نظر مى رسد زمزمه هايى كه در خصوص مذاكرات ايران 
و آمريكا وجود دارد نيز يكى ديگر از دلايل بهبود وضعيت نرخ ارز و شرايط 
اقتصادى كشور است. اين اقتصاددان با تاكيد بر توسعه روابط با كشورهاى 
غربى عنوان كرد: اقدامات انجام شــده در زمينه بهبود روابط با كشورهايى 
از جمله عربستان و امارات و... خوب است اما كافى نيست و براى اثرگذارى 
پايدار بهبود روابط سياسى در اقتصاد كشور ، بايد براى رفع تحريم ها تلاش 
كرد. افقه ادامه داد: درســت است كه آزادسازى بخشى از دارايى هاى بلوكه 
شــده ايران در اثر اين توافقات رخ مى دهد و اثرگذارى خوبى نيز بر اقتصاد 
و به ويژه نرخ ارز در كشــور دارد اما اين مساله به صورت مقطعى است و تا 
زمانى كه ورود ارز به كشــور به صورت يك جريان پايدار نباشد نمى توانيم 
شــاهد ثبات كامل در اقتصاد داخل باشيم. اين اقتصاددان خاطرنشان كرد: 
كاهش تنش ها در منطقه و همچنين بهبود وضعيت روابط با كشــورها به 
بهبود شرايط و آرامش روانى سرمايه گذاران براى حضور در كشور و همچنين 
ســرمايه گذارى كمك زيادى مى كند و آن ها را به داخل كشور مى كشاند و 
اميدواريم شــرايطى رخ دهد كه هرچه سريعتر شاهد حضور سرمايه گذاران 

خارجى در كشور باشيم.

توقف توربين هاى گازى 
جنرال الكتريك در روسيه

جنرال الكتريك خدمات توربين هاى گازى را در روسيه متوقف كرد. به گزارش 
ايسنا به نقل از رويترز، كومرســانت، روزنامه تجارى روسى امروز به نقل از 
منابعى گزارش داد كه جنرال الكتريك خدمات رسانى به توربين هاى گازى 
در نيروگاه هاى حرارتى در روسيه را متوقف كرده است. جنرال الكتريك پس 
از درگيرى روسيه و اوكراين، به استثناى تامين تجهيزات پزشكى ضرورى 
و پشــتيبانى از خدمات برق موجود در منطقه، فعاليت خود را در روســيه 
به حالت تعليق درآورد. كومرسانت گزارش داد كه جنرال الكتريك خدمات 
توربين هاى گازى در نيروگاه هاى حرارتى روسيه را روز دوشنبه بدون هيچ 

توضيحى متوقف كرد.

سقف اعطاى تسهيلات 
خرد به 300 ميليون 

افزايش يافت

حداكثر مجموع اصل تســهيلات خــرد قابل پرداخت به هر 
مشــترى در هر مؤسســه اعتبارى بــه 300 ميليون تومان 
افزايش يافــت. به گزارش ايلنا از بانــك مركزى، اين بانك 
در بخشنامه اى به شبكه بانكى دستورالعمل اجرايى اعطاى 
تســهيلات خرد را ابلاغ كرد در اين بخشنامه آمده است، از 
تاريخ ابلاغ اين دســتورالعمل، بانك ها و مؤسسات اعتبارى 
موظف هســتند، تسهيلات خرد اعطايى را بر اساس شرايط، 
امتياز اعتبارى، رتبه اعتبارى داخلى و سقف اعتبار مشترى 
در قالب قراردادهاى فروش اقساطى، اجاره به شرط تمليك، 
مرابحه، جعاله و قرض الحسنه به مشترى پرداخت نمايد. در 
اين بخشنامه همچنين آمده است،اعطاى تسهيلات در قالب 
«كارت اعتبارى مرابحه» تا ســقف حداكثر سيصد ميليون 
تومان (3000،000،000 ريال) در ســطح تمامى مؤسسات 
اعتبارى، به هر شخص متقاضى واجد شرايط در چهارچوب 
ضوابــط مربوط مجاز بوده و در ســقف تســهيلات خرد به 
متقاضى در هر مؤسسه محســوب مى شود.  در مواردى نيز 
كه مشــترى قبلاً تسهيلات خرد از مؤسسه اعتبارى دريافت 
كرده است، مبناى محاسبه مابه التفاوت قابل پرداخت به وى 
تا ســقف مقرر در اين دستورالعمل، سهم اصل باقى مانده از 

مانده بدهى است

پس از 4 ماه بلاتكليفى، تجهيزات پزشكى ترخيص مى شوند
در نهايت پنجشــنبه گذشته اين موضوع مصوب شد كه كاهش 
حقوق ورودى تجهيزات پزشــكى مصرفى بــه يك درصد براى 
ترخيص اقلامى كه در حال حاضر در انبار وجود دارند به گمركات 
ابلاغ شــد تا با اين درصد ترخيص شــوند به گــزارش خبرنگار 
اقتصادى ايلنا، از 4 ماه گذشــته وزارت بهداشــت و صمت بايد 
فهرســت دارو و اقلامى كه مشمول كاهش حقوق ورودى از 4 به 
يك درصد مى شوند را به گمرك ايران اعلام و ارايه مى كردند اما 
با گذشــت اين مدت ليستى از اين اقلام به دست گمرك نرسيد 
و همين موضوع، باعث تراكم كالاهاى وارداتى به ويژه تجهيزات 
پزشــكى در انبارهاى موجود در گمرك شــد. بر اساس مقررات 
و قوانيــن تجارت خارجى گمرك نمى توانســت اين كالاها را با 
اخذ يــك درصد حقوق ورودى ترخيص كند و در اين شــرايط 
واردكنندگان كه با تصور حقوق ورودى يك درصدى نســبت  به 
واردات ايــن كالا اقدام كرده بودنــد ترخيص با حقوق ورودى 4 
درصــدى هم براى آنها صرفه اقتصادى نداشــت مگر اينكه اين 
افزايش حقوق ورودى را به هزينه تمام شده اضافه مى كردند اما 
از ســوى ديگر با قيمت گذارى دســتورى مواجه بودند از اين تا 
تعيين تكليف موضوع نســبت به ترخيص اقدام نكردند، اين در 
حالى است كه كشور در حوزه درمان به شدت به دارو و تجهيزات 
پزشــكى نياز دارد و بســيارى از بيماران در صف دارو و درمان 
مانده اند.    اما درباره تجهيزات پزشكى مصرفى، موضوع اين است 
كه دولت به دليل كم كارى وزارت بهداشــت و صمت  در لايحه 
بودجه 1402 اين گروه كالا را در دسته كالاهاى مشمول كاهش 
حقــوق ورودى به يك درصد قرار نــداد و در مجلس هم الحاق 
ايــن اقلام به رديف كالا هاى كاهش حقوق ورودى راى نياورد. از 
اينرو بلاتكليفى اين كالاها در گمركات تشديد پيدا كرد تا اينكه 
پنجشنبه گذشته با موافقت ســران قوا اين اقلام دوباره به گروه 
كاهش حقوق ورودى از 4 درصد به يك درصد برگشتند.  «سيد 
جليل ميرمحمدى»رييس كميته تجهيزات پزشــكى مجلس در 
گفت وگو با خبرنگار اقتصادى ايلنا درباره بلاتكليفى محموله اقلام 

تجهيزات پزشــكى مصرفى در گمركات اظهار داشت: تجهيزات 
پزشــكى مصرفى تا سال گذشته جزو كالاهاى اساسى محسوب 
مى شد اما متاسفانه در بودجه 1402 تجهيزات پزشكى مشمول 
كالاهاى اساسى نشد و آن را از گروه حذف كردند به اين معنا كه 
جزو كالاهايــى كه عوارض گمركى آن از 4 درصد به يك درصد 
كاهش پيدا كرد، محســوب نمى شــدند.  وى ادامه داد: متعاقب 
آن بســيارى از واردكنندگانى كه نســبت بــه واردات تجهيزات 
پزشــكى مصرفى اقدام كرده بودند و اين ميزان كالا را با اين ديد 
كه عوارض گمركــى آن به يك درصد كاهش پيدا مى كند، وارد 

كشــور كرده بودند اما نه دولت اين كالاها را در لايحه بودجه در 
رديف هاى كالاهاى مشمول قرار داده بود و نه مجلس به الحاق آن 
به اين گروه را داده بود. رييس كميته تجهيزات پزشكى مجلس 
افزود: همين باعث شد با توجه به اينكه گمرك مجرى مقررات و 
قوانين است مصوبه اى براى اخذ يك درصدى تجهيزات پزشكى 
به گمرك ابلاغ نشــد و گمرك مجبور شــد طبق مقررات  براى 
تجهيزات پزشــكى مصرفى حقوق گمركى 4 درصدى را اعمال 
كند و از طرف ديگر با قيمت گذارى دستورى، اجازه داده نمى شد 
كه افزايش حقووق ورودى از يك به 4 درصد به قيمت اين اقلام 

اضافه شــود. از ســوى ديگر 4 درصد هم رقم زيادى را بر دوش 
وارد كننده مى گذاشــت بطوريكه قيمــت واردات آن از 4هزار و 
200 تومــان به يك باره به دلار مبادلــه اى افزايش پيدا مى كرد 
يعنى به يكباره با افزايش 4 برابرى هزينه ها مواجه مى شــدند.  
ميرمحمدى گفت: همين باعث شد كه واردكنندگانى كه نسبت 
به واردات اقلام پزشكى اقدام كرده بودند نسبت به ترخيص اقدام 
نكند و شاهد كمبود درسطح جامعه شديم و از سوى ديگر شاهد 
گرانى قابل توجه گرانى تجهيزات پزشــكى مصرفى شده بوديم 
و  تقريبا از مقدار قابل توجهى از وارداتى كه در ســه ماه گذشته 
انجام شده بود، درصد بسيار پايينى ترخيص شدند.  وى ادامه داد: 
ازاين رو به دليل ضرورت اين موضوع جلســه اى با حضور رييس 
مجلس، وزير اقتصاد، رييس بانك مركزى، وزير بهداشت، رييس 
كل گمرك، رييس ســازمان غذا و دارو  و تعدادى از نمايندگان 
تشــكيل شد و در اين جلسه اعلام شــد كه موضوع در  اجلاس 
ســران قوا موضوع مطرح شده و با كاهش حقوق ورودى از 4 به 
يك درصد موافقت شده اســت. نتيجه اين جلسه اين بود كه در 
نهايت پنجشنبه گذشته اين موضوع مصوب شد كه كاهش حقوق 
ورودى تجهيزات پزشــكى مصرفى به يك درصد براى ترخيص 
اقلامى كه در حــال حاضر در انبار وجود دارند به گمركات ابلاغ 
شــد تا با اين درصد ترخيص شــوند تا اينكه موضوع به صورت 
شفاف و كامل در شوراى هماهنگى اقتصادى سران قوا مصوب و 
به گمركات ابلاغ شود كه تا پايان سال تجهيزات پزشكى مصرفى 
با حقــوق وارداتى يك درصدى ترخيص شــوند.  رييس كميته 
تجهيزات پزشكى مجلس اظهار داشت: با ابلاغ روز پنجشنبه، فعلا 
كالاهاى وارداتى موجود در انبارها با يك درصد ترخيص مى شوند 
و اميدواريم با موافقت سران قوا اين كاهش حقوق ورودى مشمول 
تجهيزات پزشكى وارداتى تا پايان سال شود تا بتوانيم در بودجه 
سال 1403 به طور قانونى اين موضوع را مصوب كنيم كه مشكل 

به طور ريشه اى حل شود.

رئيس كل بيمه مركزى اعلام كرد
الكترونيكى شدن بيمه هاى تكميلى

رئيــس كل بيمه مركزى از ارائه لايحه اصلاح قانون بيمه خودروهاى نامتعارف و افت 
قيمت خودروها به مجلس خبر داد.به گزارش ايسنا، مجيد بهزادپور در نشست خبرى، 
با بيان اينكه صنعت بيمه قيمت خدمات خود را مناســب با فضاى اقتصادى افزايش 
نداده اســت، اظهار كرد: نمونه آن نيز بيمه شخص ثالث است. نرخ ديه 50 درصد، اما 
نرخ بيمه شــخص ثالث 30 درصد افزايش يافت.وى ادامه داد: تعداد شركت هاى بيمه 
در سال گذشــته حدود 11.8 درصد رشد داشته و ســهم بخش غيردولتى به 72.9 

درصد رسيده است. افزايش سهم بيمه هاى اشخاص حدود 6.6 درصد بود. تعداد افراد 
تحت پوشــش بيمه درمان 17 درصد رشــد داشته و به 20 ميليون نفر رسيده است. 
پوشش بيمه زندگى با رشد هفت درصدى به 30 ميليون نفر رسيده و بيمه حوادث با 
پنج درصد رشد به 36 ميليون نفر رسيده است. بيمه نامه اشخاص حدود 53.2 دهم 
درصد رشد داشته و سال گذشته 74.1 ميليون فقره بيمه نامه صادر شده است.رئيس 
كل بيمه مركزى در ادامه در مورد الكترونيكى شــدن بيمه هاى تكميلى توضيح داد: 
الكترونيكى شدن بيمه هاى تكميلى يك تكليف قانونى است، در اين راستا هم وزارت 
بهداشت و هم مراجع ديگر زمان بندى تدوين كردند و براى هر كدام از دستگاه ها كه 

سهم و نقشى دارند وظايفى تعريف شده است. 

در جلســه اى با حضور رئيس كل بانك مركزى، وزير بهداشــت، درمان و آموزش پزشكى، 
رئيس سازمان غذا و دارو و رئيس سازمان تأمين اجتماعى،  راهكارهاى تأمين ارز دارو بررسى 
و بر لزوم تسريع تأمين ارز دارو تأكيد شد. به گزارش ايلنا از بانك مركزى، دكتر محمدرضا 
فرزين تخصيص و تأمين ارز در حوزه دارو را از اصلى ترين اولويت ها خواند و تصريح كرد: 
با توجه به اهميت تامين به موقع دارو و كاهش مشكلات مردم در اين حوزه، ضرورى است 
شــبكه بانكى در اعطاى اعتبار و تســهيلات دهى به بخش دارو و بهداشت دستورات بانك 
مركزى را در اســرع وقت اجرايى كنند. همچنين در اين جلســه رئيس كل بانك مركزى 
به منظور تســريع و بهبود در تخصيص و تأمين ارز دارو، دستورات لازم از جمله در اختيار 
گذاشتن 100 ميليون يورو تنخواه ارزى را صادر كرد. وزير بهداشت نيز در اين جلسه ضمن 
قدردانى از فعاليت هاى بانك مركزى و شبكه بانكى در زمينه تخصيص و تأمين ارز و اعطاى 

تسهيلات و اعتبار به بخش بهداشت و دارو بر لزوم تسريع در اين باره تأكيد كرد.

روند حركت شــاخص كل بورس در ســاعات ميانى معاملات نزولى بود اما اين شاخص در ساعات 
پايانى توانست روندى صعودى به خود بگيرد. به گزارش ايسنا، شاخص كل بورس امروز با 2718 
واحد افزايش تا رقم دو ميليون و 166 هزار واحد صعود كرد. شاخص كل با معيار هم وزن هم 858 
واحد افزايش يافت و در رقم 738 هزار و 834 واحد ايستاد. در اين بازار 417 هزار معامله به ارزش 
54 هزار و 959 ميليارد ريال انجام شد. پالايش نفت بندرعباس و سرمايه  گذارى تامين اجتماعى 
نسبت به ساير نمادها بيشترين تاثير مثبت و فولاد مباركه اصفهان نسبت به ساير نمادها بيشترين 
تاثير منفى را روى بورس گذاشتند. شاخص كل فرابورس نيز با بيش از يك واحد افزايش در رقم 
27 هزار و 816 واحد ايستاد. در اين بازار 279 هزار معامله به ارزش 112 هزار و 325 ميليارد ريال 
انجام شد. مجتمع جهانى فولاد سيرجان، پتروشيمى مارون و سرمايه  گذارى مالى سپهر صادرات 

نسبت به ساير نمادها بيشترين تاثير مثبت را روى فرابورس گذاشتند.

بورس از چاله سقوط گريختتأمين ارز دارو سرعت مى گيرد
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گزيده خبر

مديرعامل شركت توزيع برق لرستان:

تلاش ما نداشتن خاموشى در بخش 
خانگى و صنعتى در تابستان است

تلاش ما نداشتن خاموشى در بخش خانگى و صنعتى در تابستان است
ايسنا/لرستان مديرعامل شركت توزيع برق لرستان گفت: تمام تلاش ما اين 
است كه در بخش خانگى و صنعتى خاموشى نداشته باشيم. مهران اميرى 
در گفت وگو با ايسنا در رابطه با طرح هاى تشويقى در رابطه با صرفه جويى در 
مصرف بهينه برق، اظهار كرد: براى اطلاع رسانى اين موضوع به شهروندان 
بنرهايى در سطح شهر نصب شده است. وى ادامه داد: براساس اين طرح به 
ازاى هر مگاوات صرفه جويى 2000 تومان پاداش در نظر گرفته شده است.

اميرى با اشــاره به اين كه سال گذشــته فقط رعايت الگوى مصرف ملاكى 
بــراى پاداش دادن بود، افزود: امســال چهار پله داريم اگر مصرف زير 150 
كيلووات باشد به ازاى هر كيلووات كاهش 2000 تومان مصرف بين 150 تا 
300  كيلــووات هر كيلووات 1500 تومان و بين 300 تا 450 هر كيلووات 
1000 تومان و بالاى 450 كيلووات  باشد به ازاى هر كيلووات صرفه جويى 
500 تومان پاداش به مصرف كننده پرداخت مى شــود. مديرعامل شركت 
توزيع برق لرستان با اشاره به اينكه سال گذشته 228 هزار مشترك مشمول 
پاداش شــدند ادامه داد: در بخش خانگى 15 ميليارد تومان و 80 ميليون 
تومان پاداش همكارى به ادارات تعلق گرفت. وى تأكيد كرد: تمام تلاش ما 
اين اســت كه در بخش خانگى و صنعتى خاموشى نداشته باشيم. اميرى با 
اشاره به اين كه پيش بينى ما در سال جديد صرفه جويى 2000 مگاواتى در 
بخش خانگى اســت، افزود: در مدت مشابه سال گذشته در لرستان كاهش 
4.8 درصدى مصرف برق را  داشتيم. مديرعامل شركت توزيع برق لرستان 
تصريح كرد: اميدواريم بتوانيم با همكارى و هميارى اصحاب رسانه و اجراى 
برنامه هاى مديريت مصرف برق در ســطح اســتان همچون ســال گذشته 

تابستان را بدون خاموشى سپرى كنيم.

اعضاى هيات عالى حل اختلاف قراردادى 
وزارت نفت تعيين شدند

پيرو ابلاغ دســتورالعمل حل اختلاف قــراردادى، اعضاى هيات عالى حل 
اختلاف قراردادى وزارت نفت از سوى جواد اوجى، وزير نفت منصوب شدند.
به گزارش ايســنا، بر اساس اين ابلاغيه، محمد جواد شمس به عنوان عضو 
اصلى فنى، مسلم مرادى، عضو على البدل فنى، منصور احمد نژاد، عضو اصلى 
حقوقى و فرشــيد ســعيدى به عنوان عضو على البدل مالى معرفى شدند. 
عضويت سيد محمد حسين حسينى، به عنوان عضو اصلى مالى، اسماعيل 
ثريايى به عنوان عضو على البدل حقوقى از تاريخ اين ابلاغيه به مدت دو سال 
ديگر تمديد مى شود. همچنين از زحمات سيد شمس الدين موسوى، محمد 
تيموريان، محمدعلى شريفى و محسن حاج سيد جوادى در دوره عضويت 

در هيات مالى تشكر شد.

كدام مشتركان خانگى پاداش 
صرفه جويى برق دريافت 

مى كنند؟

ايسنا/البرز مدير شركت توزيع نيروى برق استان البرز جزئيات طرح 
پاداش صرفه جويى مشتركان خانگى را تشريح كرد. حسن كريمى 
در گفت و گو با ايسنا با اشاره به اينكه طرح پاداش صرفه جويى برق 
براى مشتركان خانگى كه از ابتداى خردادماه آغاز و تا پايان شهريور 
ماه ادامه دارد، اظهار كرد: اين طرح فرصتى براى كليه مشــتركين 
خانگى، حتى پرمصرف ها است تا با كاهش مصرف برق خود به نسبت 
مدت مشابه سال گذشته پاداش دريافت كنند. وى با تشريح چگونگى 
اجراى اين طرح ادامه داد: به مشتركينى كه ميزان مصرف آنها در بازه 
صفر تا 150 كيلووات ساعت است به ازاى هر كيلووات ساعت كاهش 
مصرف در مقايسه با ماه مشابه سال قبل،  2000 تومان پاداش صرفه 
جويى پرداخت مى گردد. وى اضافه كرد: مشتركين با ميزان مصرف 
برق  150 تا 300 كيلووات ســاعت به ازاى هر يك كيلووات ساعت 
كاهش مصرف، مبلغ1500 تومان پاداش صرفه جويى (در مقايســه  
قبض ماه مشابه سال 1401 )دريافت مى كنند. يعنى مشتركى كه 
ميزان مصرف خود را از 300 كيلووات ساعت به 200 كيلووات ساعت 
كاهش دهد مبلغ 150هزار تومان پاداش دريافت مى كند. اين مسئول 
توضيح داد: براى مشتركين با مصرف 300 تا 450 كيلووات ساعت به 
ازاى هر كيلووات ســاعت صرفه جويى در مقايسه با قبض ماه مشابه 
سال قبل، هزار تومان پاداش صرفه جويى محاسبه مى شود. كريمى 
بيان كرد:مصرف كنندگان از 450 تا 750 كيلووات ســاعت به ازاى 
هر يك كيلووات ســاعت كاهش در مقايسه با قبض ماه مشابه سال 
قبل، 500 تومان پاداش صرفه جويــى دريافت خواهند كرد. وى با 
بيان اينكه براى اينكه مشتركان خانگى بتوانند مشمول اين پاداش ها 
شوند بايد اقداماتى انجام دهند، گفت: سرويس دوره اى كولرها و نصب 
ســايبان براى كولرهاى آبى و كندانسور كولرهاى گازى، استفاده از 
دور كند كولر آبى و قرار دادن كولرهاى گازى روى دماى 24 درجه، 
استفاده از نور طبيعى در طول روز و خاموش كردن لامپ هاى اضافى، 
استفاده از تجهيزات پر مصرف غير ضرورى مانند ماشين لباسشويى و 
ظرفشويى، اتو و جاروبرقى از ساعت 10 شب تا 10 صبح و يا روزهاى 
تعطيل بخشــى از اين اقدامات است. مدير شركت توزيع نيروى برق 
البرز گفت: هدف از برنامه ريزى اين طرح تامين برق پايدار و مستمر 
برق در بخش خانگى اســت و با همكارى و همراهى مشــتركين در 
مديريت مصرف برق، تابســتان گرم پيش رو منازل همه مشتركان 

خنك و روشن خواهد بود.

12 هزار مگاوات ناترازى برق داريم
وزير نيرو گفت: در حال حاضر 12 هزار مگاوات ناترازى برق داريم 
كه اگر برنامه ريزى هاى صورت گرفتــه به صورت دقيق اجرايى 
شــود، مشــكلات و موانع ما به حداقل كاهش پيدا مى كند. به 
گزارش ايسنا، على اكبر محرابيان امروز در حاشيه مراسم افتتاحيه 
اولين رصدخانه شبكه برق و انرژى تهران در جمع خبرنگاران و در 
پاسخ به سوال ايسنا كه آيا پيش بينى خاموشى برنامه ريزى شده 
صورت گرفته اســت؟ اظهار كرد: خاموشى بستگى به همكارى 
مردم دارد. اگر همكارى مشــتركان مانند سال گذشته يا خرداد 
باشد سعى مى كنيم كمترين مشــكل را داشته باشيم و به نحو 
مطلوب كار را اداره كنيم. وى افزود: البته در بخش صنايع مصرف 
نسبت به ســال گذشته رشد چشمگيرى داشــته كه از نظر ما 
خبر خوبى اســت. كارخانه هاى كوچك با هيچ گونه محدوديتى 
مواجه نشده اند و واحدهاى مستقر در شهرك ها نيز تنها يك روز 
مديريت مصرف براى آنها اعمال مى شود كه مى توانند به ازاى آن 
در روزهاى تعطيل توليد داشته باشند. وزير نيرو با بيان اينكه در 
بخش واحدهاى بزرگ نيز فقط در ساعات اوج مصرف مى بايست 
مديريت مصرف صورت گيرد و آنها در ســاعت غيراوج مى توانند 
مصرف برق داشته باشند و برنامه هاى توليدى خود را پيش ببرند.

محرابيان در پاسخ به سوال ديگر ايسنا مبنى بر آخرين وضعيت 
تامين آب تهران و اينكه آيا مشكلى براى تامين آب استان وجود 
خواهد داشت؟ گفت: در حال حاضر آب تهران در بهترين شرايط 
قرار دارد. هرچند ميزان مصرف آب بالا اســت اما تصفيه خانه ها 
با حداكثــر ظرفيت در حال توليد هســتند؛ به گونه اى كه تمام 
سامانه هاى شــرق و غرب فعال بوده و نگرانى از اين بابت وجود 
ندارد، اما خواهش ما از مشتركان تهرانى صرفه جويى و مديريت 
مصرف اســت. پيگير حق آبه هيرمند هستيم وى درباره آخرين 

وضعيــت و مذاكرات صورت گرفته براى دريافت حق آبه هيرمند 
گفت: متاســفانه رهاســازى آب صورت نگرفته اســت. براساس 
معاهــده 1351 و طبق تمام موازين بين المللى، ما  صاحب حق 
هســتيم اما اين حق هنوز محقق نشده است و منتظر اين اتفاق 
هستيم. وزير نيرو ادامه داد: البته تاخير قابل توجهى در اين كار 
صورت گرفته اســت و ما در كنار اين موضوع، پايدارســازى آب 
منطقه سيســتان و مناطق تابعه را دنبال مى كنيم و برنامه هاى 
مفصلى را براى اين موضوع در دست اجرا داريم. محرابيان تاكيد 
كرد: از بابت تامين آب هيچ نگرانى  نداريم اما حق آبه خودمان را 

به طــور دائم مطالبه مى كنيم و تا تحقق اين موضوع پيگيرى ها 
ادامه دارد. به دنبال افزايش راندمان نيروگاه ها هستيم وى با اشاره 
به اقدامــات صورت گرفته براى افزايش راندمان نيروگاه ها گفت: 
ســال گذشته رشــد يك درصدى در افزايش راندمان نيروگاه ها 
اتفاق افتاد و برنامه ريزى هاى لازم صورت گرفته تا ساخت نيروگاه 
ادامه داشته باشــد كه به معنى افزايش راندمان نيروگاه ها است. 
وزير نيرو افزود: در ســال گذشته بيش از 1300 مگاوات نيروگاه 
بخار وارد مدار شــد كه در پى آن افزايــش راندمان اتفاق افتاد 
و امســال نيز پيش بينى همين عدد شده است. البته اين ميزان 

به جز برنامه ريزى هاى صــورت گرفته براى نيروگاه هاى گازى و 
تجديدپذير است. محرابيان افزود: از طرف ديگر نيروگاه هاى جديد 
با تكنولوژى هاى نوين وارد مدار خواهند شد كه همين مساله نيز 
در توســعه راندمان نيروگاه ها نقش دارد. وى با اشاره به اقدامات 
صورت گرفته براى حل ناترازى در صنعت برق گفت: اين موضوع 
در دو بخش توليد نيروگاهى و مديريت مصرف دنبال مى شــود. 
سال قبل 7000 مگاوات به ظرفيت نيروگاه هاى كشور اضافه شد 
و در حــوزه مديريت مصرف نيز اقدامات خوبى به ثبت رســيد. 
وزير نيرو درباره رصدخانه شبكه برق و انرژى نيز گفت: اقدامات 
زيادى را مى توانيم در دستور كار قرار دهيم اما يكى از مهمترين 
كارهايى كه با استفاده از اطلاعات اين رصدخانه مى تواند صورت 
گيرد، مديريت مصرف اســت. اين كار باعث مى شــود از حداقل 
انرژى بتوانيم حداكثر استفاده را داشته باشيم. محرابيان با بيان 
اينكــه مديريت مصرف برق براى بخش هاى مختلف برنامه ريزى 
شده است، گفت: براى وقت ادارى پيش بينى هزار مگاوات كاهش 
مصــرف برق صورت گرفته و در بخــش خانگى نيز طرح پاداش 
صرفه جويى 2000 مگاوات كاهش مصرف انجام شده است. اتفاق 
خوبى كه افتاد اين بود كه در قبوض خرداد شهر تهران 40 درصد 
مشــتركان مشمول پاداش صرفه جويى شدند و با توجه به اينكه 
در روزهاى آينده هوا گرم تر خواهد شــد انتظار مى رود كه شاهد 
صرفه جويى بيشتر مشتركان باشيم. به گفته وى، تا پايان اين ماه 
اســامى ادارات متخلف در مصرف برق اعلام مى شود اما اين نويد 
را مى دهيم كــه در بخش ادارى تا اين لحظه بيش از 50 درصد 
صرفه جويى كه هدف گذارى ما بوده نيز صورت گرفته است؛ يعنى 

همكاران ما در دستگاه هاى دولتى عملكرد خوبى داشته اند.

در راستاى پيگيرى وضعيت پيشرفت 
كامياران،  اميرآباد شهرســتان  ســد 
مهنــدس آريانژاد به همــراه مديران 
پــروژه، عوامل پيمانكار و مشــاور از 
اين سد بازديد نمود.به گزارش روابط 
عمومى شــركت آب منطقه اى استان 
كردستان، در حاشيه اين بازديد ضمن 
برگــزارى جلســه اى در محل كارگاه 
ســد اميرآباد مهندس آريانژاد ضمن 
قدردانــى از عوامل تلاشــگر و خدوم 
مجموعه پيمانكار و مشاور و همكاران 
شــركت آب منطقه اى اظهار داشت: 
طى سنوات اخير پويايى و تحرك در 
پروژه هاى آبى استان بيش از پيش و 

چندين برابر شده و خوشبختانه مقام 
عالى وزارت نيرو نيز بســيار پيگيرى 
مطالبات مردمى در حوزه آب استان، 
تأمين  هستند.وى خاطرنشــان كرد: 
خواســته هاى بحق مــردم از اوجب 
واجبات اســت و مجموعه اين شركت 
در كنــار كار شــبانه روزى و مجدانه، 

حفظ آرامش و رعايت الگوهاى رفتارى 
در جهت حفظ سلامت ادارى را حائز 
اهميــت مى داند و رعايــت اين مهم 
به پيشــرفت پروژه ها كمك شــايانى 
خواهد نمود.مدير عامل شــركت آب 
منطقه اى اســتان كردستان به تزريق 
اعتبــارات نقــد و به موقع در ســال 

جارى از ســوى وزارت نيرو خبر داد و 
گفت: خوشبختانه اعتبارات خوبى به 
پروژه هاى آبى استان داده شده و اين 
فرصت خوبى است تا با همّت مضاعف 
و استفاده از تمامى ظرفيت ها نسبت 
به جذب و هزينــه كرد اين اعتبارات، 
اقــدام كرد.در ادامه جلســه مصطفى 
مولايى"ذيحســاب شركت آب منطقه 
اى كردستان" اظهار داشت: مجموعه 
ذيحســابى و مالى اين شركت نسبت 
به تسهيل امور با هدف پيشبرد اهداف 
ســازمانى، نهايت تلاش خود را بكار 
خواهد برد و اين مهم را وظيفه اخلاقى 

و سازمانى خود مى داند.

مدير عامل شركت آب منطقه اى كردستان: 

تحرك و پويايى در پروژه هاى آبى استان بيش از پيش است

ايسنا/آذربايجان شرقى جريان شبكه آب آشاميدنى 9 شهر آذربايجان شرقى، امروز، 30 
خردادماه، قطع يا با افت فشار مواجه مى شود. شركت آب و فاضلاب آذربايجان شرقى طى 
اطلاعيه اى اعلام كرد: با توجه به ضرورت انجام تعميرات در پســت برق تصفيه خانه آب 
زرينه رود جريان آب آشاميدنى كلانشهر تبريز و شهرهاى متاثر از خط زرينه رود شامل 
ملكان، بناب، آذرشهر، ايلخچى، سهند، اسكو، ممقان و گوگان امروز سه شنبه 30 خرداد 
از ســاعت 15 تا ساعت 24 با احتمال افت فشار و قطعى مواجه خواهند شد. در اطلاعيه 
اين شــركت آمده است: از شهروندان ساكن در كلانشهر تبريز و شهرهاى متاثر از شبكه 
آب خط زرينه رود درخواست مى شود با صرفه جويى در مصرف آب و اجتناب از هرگونه 

مصارف غيرضرورى اين شركت را در ارائه خدمات بهتر يارى كنند.

معاون وزير نفت در امور نظارت بر منابع هيدروكربورى از افزايش 15 درصدى تحويل گاز به نيروگاه ها در سال 1402 خبر داد.
ســجاد خليلى در گفتگو با ايســنا، با بيان اينكه نيروگاه هاى حرارتى بيشترين سهم را از توان توليد برق در كشور دارند و تامين 
ســوخت اين نيروگاه ها لازمه تحقق تابستان بدون خاموشى اســت، اظهار كرد: براى تامين اين هدف هم زمان با رشد توليد در 
صنايــع و افزايش ميزان مصارف برق بخش خانگى و تجارى و صنعتى، وزارت نفت گام هاى جدى در خصوص تأمين ســوخت 

موردنيازنيروگاه هاى حرارتى برداشته است. وى افزود: در فصل تابستان با توجه به مصرف حداقلى سوخت گاز در بخش خانگى عمده توليد برق نيروگاه هابا استفاده از 
سوخت گاز طبيعى خواهد بود. معاون وزير نفت در امور نظارت بر منابع هيدروكربورى با بيان اينكه وزارت نفت على رغم افزايش مصارف بخش هاى خانگى، صنعتى 
و نيروگاهى و مشكلات ناشى از ناترازى بين عرضه و مصرف نهاده هاى انرژى به اجراى تعهدات خود پايبند بوده است، گفت: متوسط ميزان گاز تحويلى به نيروگاهها 
در سه ماهه اول سال 1402 نسبت به سه ماهه ابتدايى سال 1401 در حدود 15 درصد رشد داشته است. به گفته خليلى با رشد حدود 100 صد در صدى ذخيره 
سازى سوخت مايع مورد نياز نيروگاه ها در سه ماهه ابتدايى سال 1402 و همچنين افزايش تامين سوخت گاز مورد نياز نيروگاهها توسط وزارت نفت، امكان تأمين 

برق مورد نياز كشور و جلوگيرى از قطعى على رغم رشد مصارف برق را موجب خواهد شد.

افت فشار يا قطعى آب آشاميدنى در 
9 شهر آذربايجان شرقى

افزايش 15 درصدى تحويل گاز به نيروگاه ها
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گزيده خبر

نتايج نوبت بندى خودروهاى 
فرسوده مشخص شد

به  خــودرو  تخصيــص  نوبــت 
متقاضيــان طــرح جايگزينــى 
خودروهــاى فرســوده كــه در 
دومين مرحله از فروش يكپارچه 
خودروها ثبت درخواســت كرده 
بودند؛ نيز اعلام شــد. به گزارش 

ايســنا، نتايج نوبت بندى تحويل خودروها براى شركت كنندگان در مرحله 
دوم فروش يكپارچه خودروها براى متقاضيان عادى و مادران مشمول طرح 
جوانى جمعيت، چهارشــنبه هفته گذشــته (24 خرداد ماه) اعلام شد، اما 
همانطور كه مدير سامانه يكپارچه تخصص خودروها اعلام كرده بود، فرآيند 
پايش اطلاعات متقاضيان طرح جايگزينى خودروها فرســوده كمى بيشتر 
طول كشــيد. در ابتداى هفته جارى وعده داده شده بود كه طى اين هفته 
اعلام خواهد شد، اين نتايج بر روى سايت سامانه بارگذارى شده و 20 هزار 
نفر متقاضى اين طرح، از ساعت پايانى شب گذشته (يكشنبه شب) مى توانند 
از زمان تخصيص خودروى خود مطلع شوند. يادآورى مى شود كه دارندگان 
خودروهاى فرســوده كه در طرح جايگزينى خودروهاى فرسوده در مرحله 
دوم فروش يكپارچــه قرار دارد، در صف انتظار خودروهاى طرح عادى قرار 
نداشتند  و با متقاضيان عادى قرعه كشى نوبت دهى نشدند، بنابراين در زمان 
كوتاه ترى مى توانند محصول خــود را دريافت كنند. در مرحله دوم فروش 
يكپارچه خودروها، براى بار اول طرح جايگزينى خودروهاى فرسوده هم به 
دو طــرح ويژه متقاضيان عادى و طرح جوانى جمعيت (ويژه مادران) اضافه 
شده بود. در اين طرح كه همه شرايط عمومى و اختصاصى همچون داشتن 
گواهينامه رانندگــى معتبر، عدم خريد يا تحويل خودرو از خودروســازان 
داخلى در 48 ماه گذشــته، هر كدملى يك دستگاه و... لحاظ شده و طبق 
تاكيد مدير ســامانه يكپارچه تخصيص خودروها، تعريف حساب وكالتى و 
مسدود كردن 100 ميليون تومان در اين حساب هم پيش شرط اصلى بوده 
است؛ تفاوت آن با دو طرح ديگر (عادى و مادران) اين بود كه طبيعتا شرط 
پلاك انتظامى فعال به  نام متقاضى، محدوديت نبود؛ اما بايد در نظر داشت 
كه متقاضيانى مى توانستند در اين طرح شركت كنند كه خودروى فرسوده 
آن ها مدل 1385 يا قبل از آن باشد و بايستى پلاك و سند خودرو فرسوده 

به نام خود متقاضى مى بود.

توقيف لوازم خانگى 
غيراستاندارد در تهران

سرپرســت اداره كل اســتاندارد اســتان تهران از توقيف انواع لوازم خانگى 
غيراســتاندارد، در بازار امين حضور و نعمت آباد شــهر تهــران خبر داد. به 
گزارش ايسنا، محمدحسين طاهرى، گفت كه در جريان بازرسى كارشناسان 
اســتاندارد از واحدهاى صنفى مراكز عرضه لــوازم خانگى در خيابان امين 
حضــور و نعمت آبــاد تهران، انواع يخچــال و فريزر، كولر آبــى، اجاق گاز، 
هود آشــپزخانه، ماشين لباسشويى، ســبزى خردكن و سينك ظرفشويى 
غيراســتاندارد شناسايى و توقيف شد و فروشندگان محصولات توقيف شده 
نيز براى رســيدگى به مراجع قضايى معرفى شدند. او همچنين با تاكيد بر 
اجبارى بودن استاندارد فرآورده هاى مذكور، به شهروندان توصيه كرده  كه 
از خريد لوازم خانگى و كالاهاى غيراستاندارد، به بهانه قيمت ارزان خوددارى 
كنند. گفتنى است طبق قانون تقويت و توسعه نظام استاندارد، توليد، تمركز 
و عرضه كالاهاى مشمول استاندارد اجبارى، بدون اخذ پروانه كاربرد علامت 
استاندارد جرم است. از كالاى غيراستاندارد به كجا شكايت كنيم؟ از جمله 
تخلفاتى كه در اين حوزه ديده مى شــود و مســئولان مختلف به آن اشاره 
كرده اند تقلب در توليد لوازم خانگى، توليد در كارگاه هاى زيرزمينى، قاچاق، 
جعل علامت اســتاندارد و غيره اســت. طبق اعلام سازمان ملى استاندارد، 
شــهروندان در هنگام خريد مى توانند با ارسال كد 10 رقمى درج شده زير 
نشان استاندارد به سامانه پيامكى  10001517 از صحت علامت استاندارد 
و كيفيــت محصول خريدارى شــده مطمئن شــوند. همچنين در صورت 
غيراســتاندارد بودن كالاى خريدارى شــده نيز امكان شكايت وجود دارد.

در صورتى كه كالاى مشــمول استاندارد اجبارى با نشان استاندارد مشكلى 
داشته باشد، خريدار مى تواند از طريق سايت سازمان ملى استاندارد يا اداره 

كل استاندارد يا تماس با شماره 1517 شكايت خود را مطرح كند.

نرخ سقف ارزى شكر تعيين شد
نرخ ســقف ارزى شكر تعيين شد/ ارائه خدمات به تجار برنج منوط به ثبت 
سيستمى اســت مديركل دفتر خدمات بازرگانى وزارت جهاد كشاورزى از 
تعديل نرخ ســقف ارزى واردات شكر جهت تسهيل در فرايند ورود كالا به 
كشــور خبر داد. به گزارش ايسنا، به نقل از پايگاه اطلاع رسانى وزارت جهاد 
كشــاورزى، ميثم جاهدى - مديركل دفتر خدمــات بازرگانى - اظهار كرد: 
نظر به واگذارى امور تعيين سقف قيمت ارزى واردات شكر، نشست كميته 
قيمت گذارى شكر كه به دليل عدم حضور نماينده بخش خصوصى به تعويق 
افتاده بود، در 22 خرداد ماه با حضور معاون توســعه بازرگانى وزارت جهاد 
كشاورزى، مديران معاونت، مسوولان دستگاه هاى نظارتى و نماينده گمرك 
در وزارت جهاد كشاورزى برگزار شد و پس از بررسى شرايط بازار و استماع 
نظرات بخش خصوصى، دولتى و نظارتى، سقف قيمت ارزى جهت تسهيل 
ورود كالا به كشور مطابق با شرايط جهانى، افزايش يافت. وى افزود: قيمت 
تعيين شده براى شكر با پولاريزه 99 به بالا 610 (یوروCIF) در بنادر ايران 
مشخص شده است. مديركل دفتر خدمات بازرگانى وزارت جهاد كشاورزى 
همچنين از برگزارى دومين جلسه هماهنگى سيستمى شدن ثبت سفارشات 
برنج خبر داد و گفت: دومين نشست مشترك سه وزارتخانه جهادكشاورزى، 
صمت و بهداشــت براى انجام فرآيندهاى سيستمى شدن ثبت سفارشات 
برنج جهت تسهيل در امور و حذف گلوگاه فساد و ايجاد شفافيت در معاونت 
توســعه بازرگانى برگزار و مقرر شــد علاوه بر نهايى سازى فرايندها توسط 
وزارت صمت و بهداشت، جلسه آموزشى براى فعالان و تجار وارد كننده برنج 
برگزار شــود. وى افزود: در اين راستا جلسه نهايى آموزشى سيستمى سازى 
براى اعضا و تجار فعال در زمينه واردات انواع برنج، روز چهارشنبه 31 خرداد 
ماه 1402  در اتاق بازرگانى، صنايع، معاون و كشاورزى ايران برگزار مى شود. 
جاهدى با تاكيد بر اين كه پس از سيستمى ســازى، ارائه خدمات به تجارى 
صورت مى گيرد كه نسبت به تكميل اطلاعات قبلا اقدام كرده باشند، لذا از 

كليه فعالان حوزه واردات برنج دعوت كرد در جلسه مذكور حضور يابند.

تامين مالى به چالش هاى صنعت فولاد اضافه شد
دبيــر همايش تامين مالى پروژه هاى حوزه معدن و صنايع 
معدنى اظهار داشــت: چالش هاى زنجيــره فولاد عمدتا بر 
قيمت، ناترازى در زنجيره فولاد در بخش بالا دست مربوط 
مى شد اما با توجه به تحولات و اتفاقاتى كه در اين صنعت 
در سطح كشــور و منطقه رخ داده، موضوع تامين مالى به 
چالش هاى صنعت فولاد اضافه شده است. به گزارش خبرنگار 
اقتصادى ايلنا، حسن يحيوى در كنفرانس تخصصى تامين 
مالــى پروژه هاى حوزه معدن و صنايع معدنى با اشــاره به 
چالش هاى زنجيره فولاد اظهارداشــت: چالش هاى زنجيره 
فولاد عمدتا بر قيمت، ناترازى در زنجيره فولاد در بخش بالا 
دست مربوط مى شد اما با توجه به تحولات و اتفاقاتى كه در 
اين صنعت در سطح كشور و منطقه رخ داده، موضوع تامين 

مالى به چالش هاى صنعت فولاد اضافه شده است. 
وى ادامــه داد: در موضــوع ناترازى زنجيــره فولاد؛ حفظ 
ســطح توليد فعلى، پروژه هاى متعدد تعريف شده، افزايش 
مزيــت رقابتى و افزايش ارزش آفرينى به ســرمايه گذارى 
قابل توجه اى نياز دارد. دبير همايش تامين مالى پروژه هاى 
حوزه معدن و صنايع معدنى با بيان اينكه سنتى ترين روش 
تامين مالى آورده ســرمايه داران است، گفت: مساله اى كه 

با آن مواجه هســتيم، ناترازى در صندوق  هاى بازنشستگى 
اســت كه جزو بزرگتريــن منابع تامين مالــى پروژه هاى 
فولادى محســوب مى شــوند كه اين ناتــرازى منابع را به 
شدت محدود كرده اســت كه سنجه آن را در تقسيم سود 
در مجامع قابل مشاهده اســت . يحيوى تاكيد كرد: نكته 
ديگر تحولات بازارهاى جهانى و منطقه اى اســت كه سود 
شركت هاى معدنى را با چالش مواجه كرده است.  وى گفت: 
در حالى كه سنتى ترين منابع تامين مالى محدوديت هايى 
ايجاد كردند خوشــبختانه اقبال عمومى از بازار سرمايه به 
طور چشــم گير افزايش پيدا كرد و خريــد ابزارهاى نوين 
بازار ســرمايه افزايــش يافته و ايــن مى تواند منبع خوبى 
براى تامين مالى صنعت فولاد باشــد . دبير همايش تامين 
مالى پروژه هاى حوزه معــدن و صنايع معدنى تاكيد كرد: 
توسعه تامين مالى در شركت هاى فولادى نياز به توجه به 
سياست گذارى ها در بخش ساختارها، فرهنگ سازمانى دارد 
و در ايــن حوزه نقش اركان هايى كه به طور مســتقيم در 
اين بخش سياست  گذارى  مى كنند و سياست گذارى ها در 

بخش حكمرانى بسيار اهميت دارد.

ساخت كنسرسيومى دستگاه حفارى ميادين مشترك نفتى 
در كشور

مدير شــبكه تبــادل فنــاورى با بيان 
اينكه تا كنون 4052 تقاضاى صنعتى 
و فناورانه شناســايى شده و 451 پروژه 
مرتبــط با رفــع نيازمندى هاى صنايع 
خاتمــه يافته اســت، گفت: دســتگاه 
حفــارى RSS براى كاربــرد در ميادين 
نفتى مشترك با ايجاد كنسرسيومى از 
شــركت ها طراحى و ساخته مى شــود. به گزارش ايسنا، محمدامين علوى در نشست 
خبرى امروز با اشــاره به سابقه فعاليت اين شــبكه از سال 94، افزود: در ابتدا فعاليت 
شــبكه در سال 94 منحصر به فناورى نانو مى شــد و بر اين اساس نيازهاى صنايع را 
شناســايى مى كرديم و به 150 شــركت فناورى كه در آن زمــان در حوزه نانو فعال 
بودنــد، معرفى مى كرديم. وى با بيان اينكه از اين طريق شــركت ها به صنعت معرفى 
مى شــوند، ادامه داد: از سال 97 فعاليت هاى اين شبكه توسعه يافت و با حذف نانو از 
عنوان اين شبكه، كل شركت هاى فعال در اكوسيستم مى توانند از خدمات اين شبكه 
تبادل فناورى بهره مند شــوند. علوى با بيان اينكه در اين تبــادل فناورى، 22 حوزه 
صنعتى حضور دارند و از 400 شركت بازديد به عمل آمد، يادآور شد: در اين بازديدها، 
نيازهاى بخش هاى صنعتى احصاء شد. مدير شبكه تبادل فناورى، عدم اتصال فناوران 
با بخش هاى صنعتى را از دغدغه هاى شــركت هاى دانش بنيان عنوان كرد و گفت: ما 
براى رفع اين دغدغه به مدت 2 ســال، اقداماتى را كه در ساير كشورها در اين زمينه 
اجرايى مى شــود، مورد مطالعه قرار داديم. وى تأكيد كرد: مشاهده كرديم كه در ساير 
كشورها هزينه هاى مربوط به تحقيق و توسعه و رفع مشكلات بر عهده صنايع است، اما 
در كشور بايد از صنايع ملتمسانه درخواست كنيم تا از راه حل هاى ارائه شده از سوى 

شركت هاى دانش بنيان استفاده كنند.

چگونگى در نظر گرفتن بســته هاى تشويقى در بهسازى فضاهاى 
فرسوده شهرى با حضور مديران شهردارى كرج و سازمان نوسازىِ 
تهران مورد بررســى قــرار گرفت. با حضور ســيد مهدى هدايت 
مديرعامل ســازمان نوسازى شــهردارى تهران، معاون شهرسازى 
و معمارى و رئيس ســازمان عمران و بازآفرينى فضاهاى شــهرى 
شــهردارى كرج اقدامات انجام گرفته كلانشــهر كــرج در حوزه 
بافت هاى فرسوده مورد بحث و بررسى قرار گرفت. آشنايى با ضوابط 
تشويقى كلانشهرها در حوزه بافت هاى فرسوده از ديگر موضوعاتى 
بود كه در اين نشســت به آن پرداخته شد. هم  افزايى و استفاده از 
تجربيات كلانشهرها و چگونگى در نظر گرفتن بسته هاى تشويقى 
در بهســازى فضاهاى فرسوده شهرى يكى ديگر از اهداف برگزارى 
اين نشســت بود. 30 درصد جمعيت كرج در بافت فرسوده زندگى 

مى كنند معاون شهرسازى و معمارى شهردارى كرج در حاشيه اين 
نشست با اشاره به اينكه بافت فرسوده ويژگى هاى خاصى دارد كه 
عدم اســتحكام، ريزدانه بودن و قديمى بودن بنا، معابر تنگ و غير 
استاندارد بخشــى از آن ها است، اظهار كرد: كرج حدود هزار و 96 
هكتار بافت فرسوده را در دل خود جاى داده است. عباس سعيدى 
كيا توضيح داد: از ســال گذشته پيش بينى سياست هاى تشويقى 
خاصى جهت بهسازى و نوسازى اين واحدها در دستور كار شهردارى 
كرج قرار گرفته كه اجرايى شدن مصوبه شوراى عالى شهرسازى و 
معمارى يكى از آن ها است. وى خاطرنشان كرد: با توجه به جامعه 
آمارى مربوط به ســال 95، بيش از ســيصد هزار نفر در بافت هاى 
فرســوده ساكن هســتند كه 30 درصد جمعيت كلانشهر كرج را 
شامل مى شود. وى گفت: شهردارى كرج با ايجاد بسته هاى تشويقى 

تــلاش مى كنــد ضمــن 
بهسازى بافت هاى فرسوده 
فضاهــاى  گســترش  از 
ناكارآمد شهرى نيز بكاهد.

اين مسئول در ادامه با اشاره 
به اجــراى آيين نامه جامع 

تشويقى نوسازى و بهسازى و بازآفرينى در بافت هاى فرسوده كرج 
گفت: اين اقدام گام بلندى از سوى مجموعه مديريت شهرى كرج 
در زمينه حمايت از نوســازى بافت هاى فرسوده است.سعيدى كيا 
ادامه داد: در كنار تلاش براى تسريع در نوسازى بافت هاى فرسوده، 
ساخت واحدهاى مسكونى در موضوع بازآفرينى از اقداماتى است كه 

برنامه ريزى براى اجراى آن در حال انجام است.

تحقق بيش از 90 درصدى پروژه هاى بهبود كيفيت در سال 1401
گام دوم طرح تحول كيفيت محصولات و خدمات گروه صنعتى ايران خودرو تشريح شد

معاون كيفيت گروه صنعتى ايران خودرو، نقشــه راه گام دوم طرح جهش كيفيت در زنجيره 
ارزش اين گروه صنعتى را تشريح كرد.ايكوپرس- سهراب برفروشان با اشاره به برنامه هاى گروه 
صنعتى ايران خودرو در گام دوم طرح جهش كيفيت در ســال 1402 گفت: ارتقاى كيفيت 
محصولات با هدف مراجعه حداقلى مشتريان به شبكه خدمات پس از فروش، ارتقاى رضايت 
مشتريان از دوام كيفيت محصولات، ارتقاى قابليت قطعه سازان و نظارت بر تضمين هم زمان 
كيفيت، كميت و زمان تحويل قطعات توسط سازندگان، ارتقا و توسعه كيفى عملكرد نمايندگى 
هاى شبكه خدمات پس از فروش و خدمات امدادى، سامان دهى و استقرار كامل نظام كيفيت 
در خريدهاى خارجى، برنامه ريزى جهت تحقق اســتانداردها و الزامات قانونى در محصولات 

جارى و جديد از عمده اقدامات كيفى در سال 1402 خواهند بود.وى با اشاره به اجراى طرح 
جهش كيفى گروه صنعتى ايران خودرو كه از سال گذشته آغاز شده، بيان كرد: اين طرح در 
راستاى ارج نهادن به مطالبات به حق مشتريان و با هدف ارتقاى كيفيت محصولات و خدمات 
پس از فروش و در نهايت كسب رضايتمندى عينى و واقعى مشتريان، در قالب برنامه جامع سه 
ساله در دستور كار گروه صنعتى ايران خودرو قرار گرفته است.وى با اشاره به نتايج حاصل از 
اجراى مرحله اول طرح جهش كيفيت محصولات كه طى سال 1401 صورت گرفته و نشانگر 
تحقق اهداف تعيين شده در اين گام بوده است، خاطرنشان كرد: مرحله نخست طرح در سال 
1401 با اهداف كلانى نظير ارتقا و تثبيت همه جانبه شاخص هاى كيفيت و همچنين احيا و 
فعال سازى نظام هاى كيفيت در زنجيره ارزش ايران خودرو و از طريق تعريف و اجراى برنامه 
هاى بهبود محصولى و زيرســاختى عملياتى شد و نتايج ارزيابى پيشبرد برنامه مويد تحقق 

و جارى ســازى بيش از 90 درصد از برنامه مطابق جدول زمانى برنامه ها بوده اســت.معاون 
كيفيت گروه صنعتى ايران خودرو افزود: اعمال گارانتى سه سال يا 60 هزار كيلومتر كاركرد 
براى تمامى محصولات توليدى در سال 1401،  ايجاد زيرساخت هاى لازم و ظرفيت سازى در 
شبكه خدمات پس از فروش، رفع عيوب مزمن وكيفى سازى محصولات توليدى فعلى و هم 
چنين الزام به توليد بدون كسرى محصولات با توجه به تاثيرات قابل ملاحظه توليد به صورت 
عبورمستقيم  بر شاخص هاى كيفى، از عمده اقدامات پيش برنده اهداف كيفى شركت ايران 
خودرو طى سال 1401 بودند.وى با بيان اين كه بررسى روند شاخص هاى كيفى قبل و بعد از 
تحويل خودرو كه عموما توسط شركت هاى بازرسى به نمايندگى از وزارت صمت اندازه گيرى 
مى شوند و ارزش يابى نحوه پيشبرد برنامه هاى تدوين شده، حاكى از اثربخش بودن برنامه 

هاى سال1401 و بهبود قابل ملاحظه شاخص هاى كيفى است، 

بهسازى بافت هاى فرسوده اولويت شورا و شهردارى كرج است

ايسنا/مركزى مديركل راه آهن اراك از بارگيرى يك محموله صادراتى براى اولين بار در راه آهن منطقه 
اراك خبر داد. سعيد تركى در گفت و گو با ايسنا، با اشاره به آغاز بارگيرى پارت اول محموله صادراتى 
MEG، براى اولين بار در اداره كل راه آهن منطقه اراك گفت: اين محموله از ايستگاه سمنگان به مقصد 

كشور قزاقستان حمل خواهد شــد. سعيد تركى افزود: بارگيرى اين محموله به صورت حمل تركيبى 
بوده و در پارت اول، 500 تن بارگيرى و حمل مى شود. وى اضافه كرد: راه آهن اراك ظرفيت بسيارى 
در حمل بار و مســافر دارد، اما تاكنون بارگيرى از اين راه آهن صورت نگرفته بود و امروز رسما به اين 

حوزه ورود كرد.

ايسنا/مركزى دبير انجمن توليدكنندگان عايق رطوبتى استان مركزى(دليجان) گفت: نبود سرمايه  در گردش، افزايش قيمت مواد 
اوليه، كمبود تقاضا و كمرنگ شدن صادرات، صنعت عايق رطوبتى را از رونق انداخته است. ابوالفضل حيدرى در گفت و گو با ايسنا 
اظهار كرد: اين انجمن در سال 1385 مجوز خود را از اداره كل كار و امور اجتماعى دريافت كرد و سپس به دليل تمركز بيشترين 
توليدكنندگان عايق رطوبتى در شهرستان دليجان، به تنها عامل خوشه صنعتى عايق رطوبتى در كشور تبديل شد. پس از آن به 

عضويت اتاق بازرگانى استان مركزى درآمده و به تبع آن عضو اتاق بازرگانى كشور شديم. وى ادامه داد: متقاضى دريافت مجوز منطقه ويژه اقتصادى عايق رطوبتى در 
دليجان هستيم. از آنجا كه داراى مجوز استانى هستيم، تمام توليدكنندگان عايق رطوبتى استان نيز مى توانند در اين انجمن عضو باشند. به همين دليل شركت هايى 
از محلات، شازند و خمين نيز در اين انجمن عضو هستند. خروج 25 درصد اعضاى انجمن از چرخه توليد عايق رطوبتى وى افزود: حدود 100 كارخانه دليجان در 
اين انجمن عضو هستند اما در حال حاضر 25 درصد اعضا از چرخه توليد خارج شده اند. از دلايل اين مسئله مى توان به نبود سرمايه در گردش، كمبود تقاضا در بازار، 
كمرنگ شدن صادرات، كم شدن ساخت و سازها و نيز تغيير ماهيت پوشش سقف ها از ايزوگام به ساير پوشش هاى رايج اشاره كرد. وى خاطرنشان كرد: از سال 1399 
تا 1400 هرساله حدود 30 ميليون مترمربع عايق رطوبتى از كشور صادر شده است كه استان مركزى با 10 ميليون مترمربع صادرات، رتبه اول در كشور را به خود 

اختصاص داده و اين جايگاه حاصل تلاش توليدكنندگان دليجان است.

براى اولين بار؛

راه آهن اراك به عرصه حمل محموله 
هاى صادراتى وارد شد

داستان تكرارى معضل سرمايه؛

ثروت سياه دليجان در وضعيت خاكسترى!
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گزيده خبر

مديرعامل بانك پارسيان مطرح كرد؛

اصلاحات نظام كارمزد بايد به نفع همه شبكه 
پرداخت باشد 

نظام كارمزد بايد به نفع همه عوامل و عناصر شــبكه پرداخت اصلاح شود. 
به عبارتى عواملى كه در ســاختار و فرايندهاى شبكه پرداخت حضور دارند 
و هزينــه و زمان صرف مى كنند، بايد براى تــداوم حيات و بهبود در ارايه 
خدمــات از منافع و درآمدهــاى حداقلى آن نيز برخوردار شــوند.كورش 
پرويزيان؛ مديرعامل بانك پارسيان اظهار كرد: با مصوبه اخير بانك مركزى 
مدل جديد نظام كارمزدها به الگوى شبكه هاى پرداخت بين المللى نزديك تر 
شده است. چنين تغييراتى نظام بانكى را نسبت به نظامات سايركشورهاى 
مشابه دنيا به روزتر كرده و موجب ارتقاى رتبه كشور مى شود. همچنين نظام 
جديد كارمزدى موجب افزايش ســرمايه گذارى بانك ها در شبكه پرداخت 
نيز مى شــود. با انجام ســرمايه گذارى هاى جديد و با ارتقا و به روزرسانى 
شبكه پرداخت شاهد افزايش كيفيت خدمات و گسترش آن باشيم.وى افزود: 
نكته مهمى كه بايد به عنوان نماينده بانك هاى خصوصى ضمن تشــكر از 
اهتمام حوزه فن آورى بانك مركزى در خصوص انجام كار سنگين بخشى از 
اصلاحات نظام كارمزد هاى الكترونيكى بايد عرض كنم اين است كه ساليان 
زيادى بود كه دســت اندركاران به دنبال اصلاح چنين موضوعاتى بودند و 
رايزنى هاى مختلفى با بخش هاى مختلف در سال هاى گذشته انجام شد تا 
لااقل هزينه خدمات توسط استفاده كننده نهايى از اين خدمات پرداخت شود 
كه متاسفانه انجام نشد. بخشى از اين مسئله، در بخش دولتى همچنان حل 
نشده است و اميدواريم با توجه به اينكه بانك مركزى در اين دوره به اصلاح 
نظام كارمزدها پرداخته، اين مسائل نيز برطرف شود.پرويزيان با بيان اينكه 
بانك ها براى تكاليفى كه از سوى دولت در مورد پاسخ به استعلامات وا ارايه 
خدمات به دستگاه هاى مختلف دولتى انجام مى شود، هزينه مى كنند، ولى 
كارمزدى دريافت نمى كنند ولى برعكس هر اطلاعاتى بانك ها از دســتگاه 
هاى دولتى مى گيرند، بابت آن هزينه پرداخت مى كنند ، تصريح كرد : براى 
مثال استعلام هاى سازمان مالياتى و برخى از دستگاه ها براى تراكنش ها براى 
بانك ها هزينه هايى به همراه دارد كه هزينه اين خدمات از ســوى دولت به 

بانك ها پرداخت نمى شود. 

تحول ديجيتال بانك توسعه تعاون با تكيه بر حاكميت 
داده ها امكان پذير است

مدير عامل بانك توســعه تعــاون تحول ديجيتال را بــا تكيه بر حاكميت 
داده ها امكان پذير دانســت. محمد شيخ حسينى مدير عامل بانك توسعه 
تعاون در همايش راهبردهاى حاكميت داده در نظام تصميم گيرى كشــور 
در دانشــگاه امام صادق (ع) اظهار داشــت: برنامه ريزى و تصميم گيرى به 
عنوان مهمترين وظيفه مديريت مطرح اســت.وى افزود: برگزارى همايش 
راهبردهــاى حاكميت داده در نظام تصميم گيرى كشــور با حضور مديران 
ارشد و اركان مهم تصميم ســازى اقتصادى كشور مى تواند نتايج و ثمرات 
مثبتى براى ارتقاى ســطح تصميم گيرى و برنامه ريزى كشور ايفا نمايد.اين 
مقــام بانكى تأكيد كرد: مديريت مبتنى بر داده ها و اطلاعات و مديران آگاه 
از مسائل محيطى، نسبت به برنامه ريزى و تصميم گيرى بهتر اقدام مى كنند 
و داده هاى با كيفيت، منســجم و همچنين تحليل جامع و هدفمند داده ها 
مى تواند موجبات اخــذ تصميمات بهينه و اجراى برنامه هاى مؤثر شــود.
وى تصريح كرد: تحــول ديجيتال به عنوان يكى از راهبردهاى اصلى بانك 
توسعه تعاون مطرح اســت و انجام پروژه هاى مركز داده اصلى، پشتيبان و 
بحران بانك و نيز تكميل پروژه هاى فناورانه بانك در پارك فناورى پرديس 
از مهم ترين اقدامات و برنامه هاى بانك در دوره جارى است.شــيخ حسينى 
خاطرنشان كرد: حائز اهميت است تا دادهاى باكيفيت از مشتريان به ويژه 
تعاونى ها داشته باشيم تا برنامه هاى بانك در حوزه ارتباط با مشتريان به نحو 

مؤثرى اجرا گردد.

كام سهامداران بانك تجارت شيرين مى شود

رونمايى از عملكرد درخشان «وتجارت» در مجمع 
31 خرداد

مجمع عمومى عادى ســاليانه بانك تجارت فردا بــا خبرهاى خوش براى 
ســهامداران برگزار مى شود.به گزارش مديريت روابط عمومى و ارتقا سرمايه 
اجتماعى بانك تجارت، در اين مجمع قرار است گزارش عملكرد سال مالى 
منتهى به 29 اســفند 1401 براى سهامداران تشريح و درخصوص تقسيم 
ســود سال مالى مذكور تصميم گيرى شــود.آمار ثبت شده و گزارش مالى 
«وتجــارت» بيان كننده ثبت ركوردهاى جديد و درخشــان مالى در حوزه 

عملكردى و سودآورى براى بانك تجارت در سال 1401 است.

بانك قرض الحسنه مهر ايران سازمان برگزيده حوزه 
مسئوليت اجتماعى شد

بانك قرض الحســنه مهر ايران به علت 
فعاليت هاى گســترده خــود در حوزه 
مســئوليت اجتماعى، به عنوان سازمان 
برتــر در اين بخش شــناخته شــد.به 
گزارش روابط عمومى و امور مشتريان 

بانك قرض الحســنه مهر ايران، بيســت و دومين دوره جوايز صنعت روابط  
عمومى ايران با حضور اســتادان و پيشكسوتان حوزه روابط  عمومى كشور 
برگزار شد. در اين دوره، بانك قرض الحسنه مهر ايران به عنوان سازمان برتر 

در حوزه مسئوليت اجتماعى برگزيده شد.

آگهي دعوت مجمع عمومي عادي ساليانه شركت 
آهاب كار ( سهامي خاص)

 به شماره ثبت 114956 و شناسه ملى 10101585836 
با سرمايه 84,084,700,000 ريال

بدينوســيله از كليه سهامداران محترم شركت آهاب كار (سهامي خاص) يا 
نمايندگان قانوني آنها دعوت مي شــود تا در جلســه مجمع عمومي عادي 
ســاليانه شــركت  كه در رأس ســاعت 10 صبح روز چهار شــنبه مورخ 
1402/04/28 در محل قانوني شــركت واقــع در : تهران خيابان ملاصدرا 
خيابان شيخ بهائي شمالي پلاك 64 تشكيل مي گردد حضور بهم رسانند .

دستور جلسه :
1-استماع گزارش هيئت مديره و بازرس قانونى .

2-بررســي و تصويب تراز نامه ، حساب ســود و زيان سال مالي منتهي به 
. 1401/12/29

3-انتخاب بازرس اصلى و على البدل براى سال مالى 1402 .
4-انتخاب روزنامه كثير الانتشار جهت درج آگهي هاي شركت . 

امضاء اعضاء هيئت مديره

آگهي دعوت مجمع عمومي عادي ساليانه شركت 
پيمانكارى كارهاى آبى آهاب (سهامي خاص)

 به شماره ثبت 67481 و شناسه ملى  10101124336 
با سرمايه 158,000,00,000 ريال

بدينوسيله از كليه سهامداران محترم شركت پيمانكارى كارهاى آبى آهاب 
(سهامي خاص) يا نمايندگان قانوني آنها دعوت مي شود تا در جلسه مجمع 
عمومي عادي ساليانه شركت كه روز چهارشنبه مورخ 1402/04/28 رأس 
ساعت 8 صبح در محل قانوني شركت واقع در خيابان ملاصدرا خيابان شيخ 

بهائي شمالي پلاك 64  تشكيل مي گردد حضور بهم رسانند .
دستور جلسه :

1-استماع گزارش هيئت مديره و بازرس قانوني .
2-بررســي و تصويب تراز نامه ، حساب ســود و زيان سال مالي منتهي به 

. 1401/12/29
3-انتخاب بازرس اصلي و علي البدل براي سال مالي 1402 .

4-انتخاب روزنامه كثير الانتشار جهت درج آگهي هاي شركت . 
امضاء اعضاء هيئت مديره

افزايش 22 درصدى توليد شركت هاى صنعتى بورسى در ارديبهشت

مركز پژوهش هاى مجلس از افزايش 22 درصدى توليد و جهش 
45 درصدى فروش شركت هاى صنعتى بورسى در ارديبهشت ماه 
1402 خبــر داد.. به گزارش ايبِنا، دفتر مطالعات اقتصادى مركز 
پژوهش هاى مجلس شوراى اسلام يدر گزارشى با عنوان «پايش 
بخش حقيقى اقتصاد ايران در ارديبهشت ماه سال 1402 بخش 
صنعت و معدن» اظهار داشت تحليل روند رشد بخش صنعت از 
جنبه هاى مختلف، عاملى كليــدى در تحليل هاى خُرد و كلان 
اقتصــادى و يكى از اركان تصميم گيرى در حوزه اقتصاد اســت. 
شاخص توليد بخش صنعت به دليل تأثير نوسانات سطح فعاليت 
صنعــت بر بخش هاى ديگر اقتصاد، به عنوان يك شــاخص مهم 
اقتصادى كوتاه مدت مورد اســتفاده قــرار مى گيرد. اين گزارش 
در بررســى بخش توليد تصريح كرده طى ارديبهشــت ماه سال 
1402، شاخص توليد شركت هاى صنعتى بورسى نسبت به ماه 
مشــابه ســال قبل با افزايش 10 درصدى و نسبت به ماه قبل با 
افزايش 8/21 درصدى مواجه شــده است. در اين ماه نسبت به 
ماه مشابه سال قبل، از بين 15 رشته فعاليت صنعتى بورسى 10 
رشــته فعاليت افزايش در شاخص توليد و 5 رشته فعاليت كاهش 
در شــاخص توليد را تجربه كرده اند. رشته فعاليت هاى «خودرو 
و قطعات»، «تجهيزات برقى» و «دارو» بيشــترين ســهم را در 
افزايش شــاخص توليد و رشــته فعاليت هاى «چوب و كاغذ» و 
«ساير كانى غيرفلزى» بيشترين سهم را در كاهش شاخص توليد 
داشته اند. همچنين طى ارديبهشت ماه سال 1402 نسبت به ماه 
قبل، به جز رشــته فعاليت «كك و پالايش» ساير رشته فعاليت ها 
افزايش در شاخص توليد داشته اند كه رشته فعاليت هاى «كاشى 

و ســراميك»، «خــودرو و قطعات» و «محصــولات فلزى بجز 
ماشين الات و تجهيزات» بيشــترين سهم را در افزايش شاخص 
توليــد ثبت كرده اند. به طور كلى شــاخص توليد شــركت هاى 
معدنى بورســى نســبت به ماه مشابه ســال قبل با كاهش 7/5 

درصدى و نســبت به ماه قبل با افزايــش 8/16 درصدى مواجه 
شده است. نتايج اين گزارش در بخش فروش شركت هاى صنعتى 
بورسى نشــان مى دهد طى ارديبهشت ماه سال 1402، شاخص 
فروش اين شــركت ها نسبت به ماه مشــابه سال قبل با افزايش 

7/10 درصدى و نســبت به ماه قبل بــا افزايش 5/44 درصدى 
مواجه شــده اســت. در اين ماه نســبت به ماه مشابه سال قبل 
10 رشــته فعاليت افزايش در شــاخص فروش و 5 رشته فعاليت 
كاهش در شاخص فروش داشته اند. همچنين رشته فعاليت هاى 
«خودرو و قطعات»، «تجهيزات برقى» و «كاشــى و سراميك» 
بيشترين سهم را در افزايش شاخص فروش نسبت به ماه مشابه 
سال قبل و رشته فعاليت هاى «محصولات فلزى بجز ماشين الات 
و تجهيزات» و «كك و پالايش» بيشــترين ســهم را در كاهش 
شــاخص فروش داشــته اند. همچنين در اين ماه نسبت به ماه 
قبل، به جز رشــته فعاليت «كك و پالايش» ساير رشته فعاليت ها 
افزايش در شاخص فروش داشته اند كه رشته فعاليت هاى «كاشى 
و ســراميك»، «خودرو و قطعات» و «تجهيزات برقى» بيشترين 
ســهم را در افزايش شــاخص فروش ثبت كرده اند. در مجموع 
شاخص فروش شركت هاى معدنى بورسى هم نسبت به ماه مشابه 
سال قبل با افزايش 6/46 درصدى و نسبت به ماه قبل با افزايش 
39 درصدى مواجه شــده اســت. گزارش مركز پژوهش ها نشان 
مى دهد در ارديبهشت ماه ســال 1402 نرخ رشد ماهيانه قيمت 
فعاليت هاى صنعتى بورسى رشد مثبت 1/3 درصدى را ثبت كرده 
است، همچنين رشد نقطه به نقطه با كاهش نسبت به ماه قبل، به 
2/20 درصد رسيده است. گفتنى است ميانگين ساليانه شاخص 
قيمت نيز در ارديبهشت ماه سال 1402 روند نزولى يك سال اخير 
خود را ادامه داد و با 7/3 واحد درصد كاهش نســبت به ماه قبل، 

ميزان 8/38 درصد افزايش را نشان مى دهد.

بر اساس اعلام سازمان امور مالياتى، 
تفكيــك حســاب هاى شــخصى از 

تجارى تا 2 روز آينده انجام مى شود.
به گــزارش ايبِنا؛ با توجــه به اينكه 
عــده اى از فعــالان اقتصــادى بــا 
حساب هاى شخصى خود كار تجارى 
انجــام مى دهند كه ايــن كار به ظن 
فرار از ماليات انجام مى شود، بنابراين 
سازمان امور مالياتى طرحى در دست 
اقدام دارد كه حساب هاى بانكى افراد 
را به صورت شخصى و تجارى تفكيك 
كند و اين كار تا دو روز آينده به اتمام 
مى رسد. بر اساس اعلام بانك مركزى 
تا كنون 24 بانــك به طرح تفكيك 
حساب شخصى از تجارى پيوسته اند و 
6 بانك ديگر تا پايان خرداد ماه به اين 
طرح متصل مى شــوند. محمدهادى 
سبحانيان رئيس سازمان امور مالياتى 
در شبكه ســيما در اين زمينه گفت: 
178 هزار حساب شخصى شناسايى 
فعاليت تجارى داشته اند  شده اند كه 
در حالــى كه هيچگونــه اطلاعات و 
پرونــده اى در ســازمان امور مالياتى 
نداشــته اند و در واقــع به اين طريق 
اقدام بــه فرار مالياتــى مى كرده اند. 
همچنين بر اســاس قانــون بودجه 
1398 و قانون پايانه هاى فروشگاهى 
شفاف ســازى  دســتورالعمل  و 

تراكنش هاى بانكى بايد شناســايى و 
حساب هاى شخصى و تجارى از هم 
جدا شوند در اين زمينه داود منظور 
رئيس قبلى سازمان امور مالياتى نيز 
اعــلام كرده بود 8 ميليون حســاب 
تجارى ثبت شده شناسايى شده اند در 
حال حاضر نيز 12.6 ميليون حساب 
تجارى ثبت شــده نزد سازمان امور 

مالياتى شناسايى شده است. ميرزاپور 
مدير نرم افزار بانــك مركزى نيز در 
الگوريتم هايى كه  اين زمينه گفت: با 
داريم حساب هاى تجارى و شخصى 
را شناســايى مى كنيم و آن هايى كه 
تراكنش هاى بالايــى دارند به عنوان 
حساب تجارى شناســايى مى شوند.  
تا كنون بانك هاى ســرمايه، ســينا، 

قرض الحســنه مهــر ايــران، دى، 
ايران زميــن و بانك ايران و ونزوئلا به 
طرح تفكيك حســاب هاى شخصى 
و تجارى نپيوســتند كه قرار است تا 
آخر ماه جارى آن ها هــم بپيوندند. 
در اين زمينه احسان خاندوزى وزير 
امــور اقتصادى و دارايــى نيز گفت: 
دستگاه هاى  اقتصادى  فعالان  برخى 
كارتخوان خــودرا كنــار مى گذارند 
كه براى تفكيك حســاب تجارى از 
شخصى اگر به روش هاى ديگر غير از 
دســتگاه پوز با روش كارت به كارت 
و يا واريز به حســاب توســط برخى 
فعالان اقتصادى مانند پزشكان و ساير 
فعالان انجام شود تفكيك حساب هاى 
شــخصى از تجارى به راحتى انجام 
مى شود.  گفته مى شود بخش زيادى 
از توليــد ناخالص داخلى كشــور به 
نوعى يا معاف از ماليات و يا داراى فرار 
مالياتى اســت كه يكى از روش هاى 
فرار ماليات اســتفاده از حساب هاى 
شــخصى به عنوان كار تجارى است 
يا اينكه افرادى حساب هاى شخصى 
خــود را در مقابل مبلــغ ناچيزى در 
اختيار فعالان اقتصادى قرار مى دهند 
كه از حســاب هاى شخصى آن ها به 

كار هاى تجارى مى پردازند.

با حضور وزير، مديران ارشد و كارشناسان وزارتخانه 
علوم و رئيس كل و اعضاى هيات عامل بيمه مركزى

تفاهم نامه همكارى وزارت علوم و بيمه مركزى به امضاى عالى ترين مقام دو دستگاه 
اجرايى كشور خواهد رسيد تفاهم نامه همكارى در راستاى اجراى مفاد قانون جهش 
توليد دانش بنيان و به منظور گســترش همكارى هاى دوجانبه در راســتاى توسعه 
زيســت بوم نوآورى و اقتصاد دانش بنيان بين دو مقام ارشــد بيمه مركزى و وزارت 

علوم، تحقيقات و فناورى به امضا خواهد رسيد.

تفكيك حساب هاى شخصى از 
تجارى تا 2 روز آينده

 

دوشنبه 29 خرداد 1402/ طلا همچنان در مسير نزولى قيمت طلاى 18 عيار در معاملات 
امروز 2 ميليون و 338 هزار و 500 تومان اســت كه نســبت به روز گذشته كاهش 0.93 
درصدى را نشــان مى دهد. كد خبر : 151986 بر اســاس رصد خبرنگار ايبِنا از بازار طلا 
و ســكه، هر گرم طلاى 18 عيار در معاملات امروز دوشــنبه 29 خرداد 1402، با قيمت 2 
ميليون و 338 هزار و 500 تومان معامله مى شــود كه نسبت به روز گذشته كاهش 0.93 
درصدى را نشان مى دهد. هر گرم طلاى 24 عيار نيز به 3 ميليون و 119 هزار تومان رسيده 
و 1.02 درصد نســبت به روز قبل كاهش داشته است. انس طلا در حال حاضر 1959 دلار 
اســت كه نسبت به روز گذشته كاهش 0.15 درصدى داشته است. مظنه تهران طلا نيز با 
قيمت 10 ميليون و 150 هزار تومانى معامله مى شــود كه نســبت به روز گذشته با 0.89 

درصد كاهش همراه بوده است.

قيمت خودرو در روز هاى اخير به دليل تصويب لايحه واردات خودروى كاركرده و ثبات بازر ارز با روند كاهشى همراه بود. سعيد 
موتمنى، رئيس اتحاديه نمايشگاه داران خودرو درباره تاثير مثبت مصوبات و تصميمات اخير مجلس شوراى اسلامى و بانك مركزى 
در روند كاهش قيمت خودرو به خبرنگار ايبِنا گفت: در روزهاى اخير شاهد اتفاقات مثبتى از جمله تصويب لايحه واردات خودروى 

كاركرده زير پنج سال ساخت در مجلس شوراى اسلامى بوديم كه باعث شد قيمت خودرو در بازار كاهش يابد. وى تاكيد كرد: البته ديپلماسى منطقه اى بانك مركزى 
و اتفاقات اميدبخش در عرصه روابط بين الملل نيز تاثير زيادى بر بازار خودرو داشت و باعث ريزش قيمت ها شد چرا كه در بازار ارز نيز ثبات نسبى را شاهد هستيم.  
وى با تاكيد بر لزوم بهبود روابط مالى و تجارى با كشور هاى منطقه و تاثير آن بر ثبات بازار ارز و خودرو افزود: به طور قطع بهبود روابط با كشور هاى منطقه مى تواند 
تاثير خوبى بر شرايط واردات و صادرات ما داشته باشد، چراكه اين سياست هاى خارجى در صورت رسيدن به نتايج مطلوب به ثبات بازار ارز كمك مى كند و به تبع آن 
در بازار خودرو نيز تاثيرگذار خواهد بود. موتمنى ادامه داد: تصويب لايحه واردات خودروى كاركرده و اخبار مثبت مبنى بر ايجاد روابط سياسى با كشور هاى منطقه در 
حالى از ديروز باعث كاهش قيمت خودرو شد كه ما در چند روز گذشته شاهد روند افزايشى قيمت ها بوديم. به همين دليل مى توان با قاطعيت گفت كه مصوبه اخير 

مجلس و سفر هاى رئيس كل بانك مركزى به كشور هاى منطقه و همچنين بهبود روابط خارجى باعث شد تا اتفاقات مثبتى در بازار خودرو رخ دهد.

قيمت هر گرم طلاى 18 عيار در 
بازار؛

تصويب لايحه واردات خودرو و ثبات نسبى ارز باعث 
ريزش قيمت ها شد

رييس سازمان بورس گفت: يكى از برنامه هاى ما اين بوده تا دولت 
دخالتى در بازار نداشــته باشــد كه در اين زمينه هم موفق عمل 
كرديــم.  برخورد جدى با مدرســان قلابــى در فضاى مجازى به 
گزارش ايبِنا، مجيد عشقى به نوسانات اخير شاخص بورس در بازار 
اشاره كرد و افزود: موضوع مربوط به زيرساخت ها در حوزه معاملات 
بورس كه با كندى زيادى همراه بودند، باعث شــد تا بازار در سال 
99 با وضعيتى اسفناك همراه شود، اما اكنون سامانه هاى مربوطه 
با توســعه همراه شده اند و ديگر با مشــكلى در اين زمينه مواجه 
نخواهيم شد وى به توسعه سامانه هاى نظارتى در بورس تاكيد كرد 
و گفت: ســامانه ها به گونه اى توسعه پيدا كردند كه الگوريتم هاى 
مختلف نظارتى به اجرا در آمدند، اكنون اين ســامانه ها هوشمند 
شدند و هر اتفاقى كه در بازار رخ دهد به صورت لحظه اى به ناظر 
بازار اطلاع رســانى خواهد كرد تا اقدامات لازم براى جلوگيرى از 
تخلفات صورت پذيرد. عشقى به حمايت هاى صورت گرفته از بازار 
سهام اشاره كرد و اظهار داشت: اكنون صندوق هاى توسعه و تثبيت 

بازار ســرمايه با شرايط بسيار مطلوبى همراه هستند، در حالى كه 
كه اين صندوق ها در ســال 99 از چنين شــرايط خوبى برخوردار 
نبودند. رييس سازمان بورس اعلام كرد: اكنون سهام خوبى در اين 
صندوق ها وجود دارد و صندوق هاى بازارگردانى بخشــى از منابع 
حاصل از فروش سهام خود را وارد چرخه توليد شركت ها خواهند 
كــرد. به گفته وى، فعاليت ديگرى كه در دســتور كار قرار گرفته 
است، بررسى و شناسايى پروژه هايى است كه قابليت عرضه عمومى 
دارند. عشــقى تاكيد كرد: در ســال 99 پول وارد شده به بورس 
فقط در داخل بازار در چرخش بود، اكنون تغييراتى در اين زمينه 
صورت گرفته و هر پولى كه وارد بازار مى شود از طريق صندوق هاى 
بازارگردانى، صندوق هاى با درآمد ثابت و صندوق تثبيت و توسعه 
به چرخه اصلى خود باز مى گردند. برخورد با مدرســان قلابى در 
فضاى مجازى. رييس سازمان بورس به برنامه هاى سازمان بورس 
براى برخورد با مدرسان قلابى در فضاى مجازى اشاره كرد و گفت: 
ممكن است برخى در فضاى مجازى به دنبال پروژه كردن سهام و 

فعال كردن كانال فضاى مجازى 
باشند. وى با تاكيد بر اينكه بازار 
جذاب است و سرمايه گذاران به 
دنبال انتخاب هســتند، افزود: 
ممكن است براى اين انتخاب به 
دنبال افرادى بروند كه هيچ گونه 
مجوزى ندارند. عشقى ادامه داد: 

در اين زمينه فعاليتى را شــروع كرديم و درصدد رصد كانال ها در 
فضاى مجازى هســتيم كه اكنون اين اقدام با همكارى نهاد هاى 
ذى ربط در حال انجام است. رييس سازمان بورس به برخورد اين 
ســازمان با پرونده هاى تخلفاتى اشاره كرد و گفت: اكنون با توجه 
به توسعه سامانه هاى نظارتى مى توان مسايل مربوط به دستكارى 
ســهام، قيمت ها و ارائه مشــاوره هاى بدون مجوز را به ســرعت 
شناســايى و با آن ها برخورد جدى كرد، برخورد ها بايد به گونه اى 

باشد كه بازدارنده باشند. 

دولت هيچ دخالتى در بازار سهام نداشته استرييس سازمان بورس:
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گزيده خبر

بلومبرگ گزارش داد:

طرح اتحاديه اروپا براى ارائه بسته 
كمكى 50 ميليارد يورويى به 

اوكراين
منابــع آگاه از طــرح اتحاديه اروپا 
براى ارائه بسته كمكى 50 ميليارد 
يورويى به اوكرايــن خبر دادند. به 
گزارش ايلنا به نقــل از بلومبرگ، 
منابع آگاه گزارش دادند كه اتحاديه 
اروپا در حال آماده ســازى بســته 

كمك مالى بــه اوكراين به مبلغ حدود 50 ميليارد يورو اســت. بلومبرگ 
نوشت: «اتحاديه اروپا آماده ارائه بسته كمك مالى در حدود 50 ميليارد يورو 
براى حمايت از اوكراين اســت. منابع آگاه از اين طرح گفته اند كه پيشنهاد 
كميســيون اروپا كه يك نهاد اجرايى در اتحاديه اســت، بــه تأمين مالى 
هزينه هاى جارى دولت اوكراين و پرداخت هزينه اولويت هاى بازسازى فورى 
كمك خواهد كرد». در ادامه اين گزارش آمده اســت: «قرار است تخصيص 
اين كمك هاى مالى امروز -سه شــنبه- اعلام شود اما در عين حال امكان 
تغيير اين طرح نيز وجود دارد». بلومبرگ در ادامه افزود: « كميســيون اروپا 
مى خواهد از ابزار احياى طاقت فرسا براى اوكراين اجتناب كند و اموالى را در 

قالب كمك هاى بلاعوض، وام و تضمين ارائه خواهد كرد».

پارلمان انگليس دروغگويى بوريس جانسون را تاييد كرد
نماينــدگان مجلس عوام انگليس از گزارشــى مبنــى بر اينكه 
بوريس جانسون، نخست وزير سابق اين كشور پارلمان را به دليل 
برگزارى مهمانى ها در اوج قرنطينه هاى ناشى از كرونا موسوم به 
«پارتى گيت» گمــراه كرده بود، حمايت كردند. پارلمان انگليس 
همچنين مجوز امنيتى جانســون براى دسترســى به پارلمان را 
لغو كرد به گزارش ايســنا، به نقل از آسوشــيتدپرس، براساس 
راى گيرى انجام شــده در مجلــس، 354 نماينده از اين گزارش 
حمايت كردند و به آن راى مثبت دادند و تنها 7 نماينده مخالف 
آن بوده اند. هيئت تحقيق پارلمان انگليس گزارشى را تهيه كرد و 
اظهارات بوريس جانسون را "گمراه  كننده" خواند. اين نخست وزير 
ســابق انگليس در اوج قرنطينه هاى ناشــى از كرونا ادعا مى كرد 
كــه قوانين مربوط به پاندمى و قرنطينه را در خانه شــماره 10 
داونينگ اســتريت رعايت مى كرده اما بارها اين قوانين را نقض 
كرده و به مهمانى هاى مختلفى كه به «پارتى گيت» معروف شد، 
مشــغول بود. اين تحول احتمالا به مزاق ريشى سوناك، نخست 
وزير انگليس كه هم به دنبال عدم ايجاد مناقشه داخلى در داخل 
حزب محافظه كار بوده و هم بر وعده اش براى بازيابى يكپارچگى 
در دولت تاكيد داشته خوش نخواهد آمد. او از شركت در جلسه 
مناظره درباره اين رســوايى طفره رفــت و متقابلا حزب مخالف 
كارگر او را به داشــتن ضعف بــه خاطر انجام اين كار متهم كرد. 
مكس بلين، سخنگوى سوناك پيشــتر به خبرنگاران در توجيه 
عدم شركت سوناك در جلسه مناظره گفت، نخست وزير انگليس 
تعهدات ديگرى از جمله نشســت با همتاى سوئدى خود و يك 
جلســه همراه با شام را داشته است. پيش از صدور اين راى، پنج 

ساعت مناظره در پارلمان انگليس بر سر گزارش "كميته امتيازات" 
كه داراى اكثريت محافظه كار اســت انجام شــد. در اين گزارش 
نتيجه گرفته شــد كه جانسون مرتكب "اهانت جدى" به پارلمان 
انگليس شــده و توصيه كرد مجوز امنيتى دسترسى جانسون به 
پارلمان انگليس لغو شود. اين كميته همچنين اعلام كرد، چنانچه 
جانسون هنوز نماينده پارلمان انگليس باقى مى ماند، تعليق 90 
روزه عضويــت او در مجلس عوام را توصيه مى كرد. ســوناك با 
اتخــاذ چنين موضعى در قبال اين بحث، تلاش كرد از تشــديد 
تنش با حاميان جانسون كه قبلاً او را به خاطر نقشش در سقوط 
جانسون در سال گذشته ميلادى سرزنش  كردند، جلوگيرى كند. 
اما محافظه كاران ارشدى همچون ترزا مى، نخست وزير سابق، پنى 
موردانت، رهبر مجلس عوام انگليس، و پيتر باتملى، پرسابقه ترين 
نماينده پارلمان اين كشــور همگى از يافته هاى اين كميته عليه 
جانســون حمايت كردند. ترزا مى، قانونگذار حزب محافظه كار و 
سلف جانسون به عنوان نخســت وزير كه طى اين راى گيرى در 
پارلمان حضور داشــت، گفت: اين مهم اســت كه به مردم نشان 
دهيــم يك قانون خاص براى آن ها وجــود ندارد و قانون ديگر و 
متفاوتى از آن براى ما باشد. اين گزارش و مناظره روز دوشنبه در 
پارلمان بر سر آن "حاكى از حمله به قلب پيوند مبتنى بر اعتماد 
و احتــرام بين عموم و پارلمان انگليس اســت. بدون اين اعتماد 
و احترام، باور مردم به دموكراســى پارلمانى ما آسيب مى بيند. 
در شــروع اين جلسه رسمى پنج ســاعته، پنى موردانت، رئيس 
مجلس عوام از قانونگذاران خواست تا "آن چيزى كه فكر مى كنند 
درست است را انجام دهند". او كه مثل جانسون يك محافظه كار 

اســت، اظهار كرد كه از تحقيقات كميته پارلمان حمايت خواهد 
كــرد و راى مثبت خواهد داد. نمايندگان طى اين جلســه و در 
پايان راى گيرى، اقدامات بوريس جانسون را "نقض آشكار قوانين" 
خواندند. او كه سال گذشته از مقام نخست وزيرى استعفا و چندى 
پيــش از مقامش به عنوان نماينده پارلمان نيز كناره گيرى كرد، 
از حكــم تعليق خود به نوعى گريخت؛ يعنى اگر جانســون 59 
ساله خودش چند وقت پيش از مقام نماينده پارلمان كناره گيرى 
نمى كــرد، ورود او به پارلمان به مدت 90 روز به حالت تعليق در 
مى آمد. در گزارش هيئت تحقيق پارلمان انگليس آمده است كه 
بوريس جانسون «عمدا و چندين بار؛ دو بار در دسامبر 2021 و 
يك بار در ژانويه و بار ديگر در ماه مه سال 2022 مجلس را گمراه 
كرد.» اين گزارش افزوده است كه او از گردهمايى كاركنان دفتر 
نخســت وزيرى آگاهى داشت اما اين موضوع را از مجلس كتمان 
كرد. گزارش نتيجه گرفته است كه نخست وزير پيشين با «گمراه 
كردن عمدى مجلس» مرتكب «اهانت و تحقير پارلمان شده» و 
ارتكاب چنين تخلفى توسط نخست وزير، كه بلندپايه ترين عضو 
دولت است، غيرقابل قبول است. جانسون كه روز دوشنبه 59 ساله 
شد، اوايل ماه جارى ميلادى از سمت نمايندگى پارلمان انگليس 
در اعتــراض به يافته هاى كميته امتيازات عليه خود كناره گيرى 
كرد و بنابراين نمى توانست در مناظره پارلمانى درباره اين يافته 
ها صحبت كند. محافظه كاران حامى جانسون شامل ليا نيچى، 
منشــى خصوصى ســابق پارلمانى وى گفتند،  "عمداً يا آگاهانه 
پارلمان را گمراه نكرده اســت" اما جيك برى، رئيس سابق حزب 
محافظه كار انگليس گفت، جانسون بايد مسئول  گفته هاى خود 

باشد "نه مسئول منظورى كه مردم از حرف او برداشت كرده اند." 
محروم كردن جانســون از مجوز دسترسى به پارلمان انگليس تا 
حدى نمادين است، زيرا او همچنان مى تواند به عنوان مهمان در 
پارلمان حضــور پيدا كند و اگر دوباره تبديل به نماينده پارلمان 
انگليس شود، به او دوباره اجازه اين دسترسى داده مى شود. با اين 
حال، اين اتفاق به مثابه يك تحقير بى ســابقه براى يك نخست 
وزير اســبق است. سوناك به نمايندگان خود درباره اينكه در اين 
راى گيرى چگونه راى دهند سفارشى مطرح نكرد. تعداد زيادى 
از قانونگذاران حزب محافظه كار به دليل ترس از واكنش شديد 
ديگر اعضاى حزب و رأى دهندگانى كه به نخســت وزير ســابق 

وفادار مانده اند، رأى ممتنع دادند.

رئيس جمهورى فرانســه با كنايه به برنامه آلمان براى خريد پدافند موشــكى با كمك آمريكا و اســرائيل، گفت كه اروپا پيش از 
خريد تسليحات بايد به فكر استراتژى پدافند هوايى خود باشد.به گزارش ايسنا، به نقل از خبرگزارى بلومبرگ، امانوئل ماكرون، 
رئيس جمهورى فرانسه پس از ديدار با ده ها وزير دفاع اروپايى در پاريس گفت: وقتى بحث پدافند هوايى مطرح است، نبايد باعجله 
به مســئله ظرفيت بپردازيم. اگر در همان ابتداى امر يك رويكرد كمّى اتخاذ كنيم، در نهايت آنچه در بازار موجود اســت را در مقياس گســترده خريدارى مى كنيم؛ 
حتى اگر به دردمان نخورد. اين به طوركلى يعنى خريد از خارج از اروپا. ماكرون مكرراً تأكيد مى كند كه اروپا بايد صنعت دفاعى خود را توسعه دهد تا خودمختارى 
استراتژيكش تقويت شود. او رهبران اروپا را به خريد تسليحات توليد شده در خاك قاره سبز توصيه كرده و تلاش براى ترويج قواى دفاعى فرانسوى در اروپا را تكذيب 
مى كند. نشست وزراى دفاع اروپا در پاريس واكنشى به برنامه آلمان موسوم به «سپر آسمان اروپا» بود؛ تلاشى براى ساخت يك سپر ضد موشك چندلايه كه ممكن 
است تا 18.5 ميليارد دلار هزينه داشته باشد. اين طرح قرار است از آلمان و كشورهاى همسايه اش در برابر حملات موشكى محافظت كند و دست كم 15 كشور (عمدتاً 
از اعضاى ناتو) خواستار پيوستن به اين طرح شده اند. اين طرح كه ابتدا توسط اولاف شولتس، صدراعظم آلمان در ماه اوت ارائه شد، به مذاق مقامات آلمانى خوش 

نيامده است؛ زيرا آن ها نگران اين هستند كه اين برنامه نه بر صنايع دفاعى اروپا، بلكه به آمريكا و اسرائيل متكى باشد.

روزنامه وال اســتريت ژورنال گزارش داد كه چين و كوبا قصد دارند يك پايگاه نظامى آموزشى مشترك در اين جزيره بسازند. به 
گزارش ايسنا، روزنامه آمريكايى وال استريت ژورنال گزارش داد كه چين و كوبا گفت وگوهايى جدى درباره افتتاح يك تأسيسات 
آموزشى مشترك در شمال جزيره كوبا داشته اند. اين روزنامه به نقل از مقامات آمريكايى نوشت كه اين پايگاه مى تواند راه پكن 

را براى استقرار دائمى نيروهايش در آنجا و گسترش "فعاليت هاى جاسوسى "اش هموار كند. گزارش ها حاكى از آن است كه مقامات آمريكايى در حال رايزنى با طرف 
كوبايى است تا از پيشبرد اين طرح جلوگيرى كند. نه وزارت خارجه چين و نه سفارت هاى آمريكا و كوبا در اين كشور به درخواست اظهارنظر بلومبرگ پاسخ ندادند. 
يك مقام ناشــناس آمريكايى در اوايل ماه ميلادى جارى گزارش داد كه چين از ســال ها قبل در كوبا تأسيســات جاسوسى داشته و در سال 2019 اين تأسيسات را 
گسترش داده است. كاخ سفيد چند روز پيش گزارش وال استريت ژورنال را درباره توافق محرمانه چين و كوبا براى تأسيس يك پايگاه جاسوسى در اين جزيره، رد كرد. 
موضع دولت آمريكا اين است كه توافق تازه اى صورت نگرفته و اين تأسيسات از سال ها قبل در كوبا مستقر بوده اند. بر اساس اين گزارش، پايگاه مذكور به سرويس هاى 
اطلاعاتى چين اين فرصت را مى دهد كه آمدوشد كشتى ها را رصد كرده و مخابرات الكترونيكى جنوب آمريكا را شنود كنند؛ مناطقى كه پايگاه هاى نظامى زيادى را 

در خود جاى  داده اند.

ماكرون: اروپا بايد به فكر استراتژى پدافند هوايى 
خود باشد

گزارش وال  استريت ژورنال درباره پايگاه نظامى 
مشترك چين و كوبا در حياط خلوت آمريكا
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مژگان عظيمى بازيگر تلويزيون و دوبلور انيميشــن هاى «هايدى»، 
«پزشك دهكده» و «قصه هاى جزيره» با حضور مديران شبكه مستند 
و پيش كسوتان عرصه دوبله تجليل شد. رونمايى از مستند «از كودكى 
تا كودكى»/ تجليل مديران شبكه مستند از مژگان عظيمى. به گزارش 
ايلنا به نقل از روابط عمومى شبكه مستند، آيين بزرگداشت «مژگان 
عظيمى» و رونمايى از مستند «از كودكى تا كودكى» به تهيه كنندگى 
و كارگردانى ابوالفضل توكلى از توليدات جديد شبكه مستند شامگاه 
دوشنبه 29 خرداد با حضور مدير توليد شبكه مستند، پيش كسوتان 
دوبله و علاقه مندان به فرهنگ و هنر در فرهنگسراى ابن سينا برگزار 
شد. در ابتداى اين نشست، مژگان عظيمى با قدردانى از شبكه مستند 
براى ساخت مستندهاى پيش كسوتان دوبله و صدا گفت: نزديك به 
50 سال است كه مشغول فعاليت هاى هنرى هستم. در ابتدا كار خود 
را از راديو و برنامه كودكان آغاز كردم و در خدمت خانم وكيلى بودم. 
ايشان هميشه اســتاد من بودند و هيچ وقت راهنمايى هاى ايشان را 
فراموش نمى كنم. از ايشــان تشكر مى كنم. وى افزود: با گذر زمان و 
كسب تجربه بيشــتر، آرام آرام از راديو جدا شدم و وارد عرصه صدا و 
دوبله شــدم. اين كار را بسيار دوست دارم و شايد اگر بار ديگر متولد 
شوم، همين كار را انتخاب كنم. هميشه تلاش كردم كارهاى موفقى 
را در عرصه دوبلاژ ارائه بدهم. اميدوارم در طول اين ســال ها توانسته 
باشــم لبخندى را بر لبان كودكان بياورم و آن ها را شاد كرده باشم. 
او در پايان گفــت: از آقاى توكلى و همكاران خوبم براى محبتى كه 
به من داشــتند سپاسگزارم و از شبكه مستند كه با ساخت مجموعه 
مســتندهايى از اهالى صدا و دوبله به آنان پرداخت و فعاليت هنرى 
آن ها را ماندگار كرد. ژرژ پطرســى مهمان ويژه اين جلسه بود. او در 
سخنانى گفت: خانم عظيمى را از طريق راديو نمى شناختم، اما ايشان 
را در واحد دوبلاژ ديدم. در چند كار مشــتركى كه با ايشان داشتيم 
از اخلاق، رفتار، منش و انضباط ايشــان بسيار راضى و خشنود بودم. 
همچنين هميشــه برايم جاى تعجب داشــت كه يك خانم چگونه 
مى تواند به جاى يك بچه حرف بزند؟ وى ادامه داد: دقت داشته باشيد، 
كافى نيست كه يك دوبلور فقط صدايش را در قواره يك بچه، كوچك 
كند، بلكه بايد ذهنيت بچه را در خود ايجاد كند تا بتواند بهترين دوبله 
را ارائه دهد. همين موضوع باعث مى شود تا مخاطب احساس كند كه 
واقعاً يك بچه حرف مى زند. خانم عظيمى در اين كار بســيار متبحر 
اســت. او دنياى يك بچه را به خوبى در كارش به تصوير مى كشــد. 
خاطرم هست در سريالى كه با ايشان همكارى مى كرديم يك كاراكتر 
بچه داشــتيم كه واقعاً دوست داشتنى بود. وقتى صداى خانم مژگان 
عظيمى هم بر او نشســت بسيار عالى شد. مدير توليد شبكه مستند 
نيز در بخش ديگرى از اين نشست گفت: در سال هاى گذشته در عين 
اينكه اتفاقات خوبى در كشــور داشته ايم؛ اما اتفاقات بد و تلخى نيز 
رخ داده است. يكى از اين اتفاقات تلخ ازدست دادن برخى سرمايه هاى 
انسانى در كشور و كاهش سرمايه اجتماعى در جامعه است. بر همين 
اســاس خيلى از افراد برجسته و كارآمدى كه در اطراف ما بودند بنا 
بر دلايلى در جمع خانواده ما حضور ندارند. ابوالقاســم ناصرى افزود: 
فلسفه وجودى اين جلسه اين است كه به خانم عظيمى به عنوان يك 
فرد متخصص و كارآمد اعلام كنيم كه خوشــحاليم ايشان به عنوان 
يك سرمايه اجتماعى متخصص در كنار ماست. جمله معروفى هست 
كه مى گويد اگر آموختن در دوران كودكى باشــد، مانند نقشى است 
كه بر ســنگ نگاشته مى شــود. اين موضوع نه فقط براى علم، بلكه 
براى تربيت نيز صادق است كه بنده از آن به عنوان سرمايه اجتماعى 
ياد مى كنم. خيرخواهى، دوســتى، كمك به ديگران، اعتماد عمومى، 
حب به وطن و… از جمله مولفه هاى اين ســرمايه اجتماعى اســت. 
مدير توليد شــبكه مستند تصريح كرد: كارهايى كه از خانم عظيمى 
مى بينيم به دليل اينكه بر ذهــن و لوح پاك كودكان نقش مى بندد 
مى تواند ســرمايه اجتماعى آينده مــا را افزايش بدهد. به اين معنى 
كــه خيرخواهى را به آنان آموزش بدهد و پليد بودن را به عنوان يك 
ويژگى منفى در چشــم آنان مذموم كند. ابوالفضل توكلى كارگردان 
اين فيلم مســتند ديگر سخنران اين جلسه بود. او گفت: به ياد دارم 
اولين جلســه رونمايى كه در اين مكان برگزار كرديم در سال 1395 
براى بزرگداشــت اســتاد جلال مقامى بود. اميدوارم روح ايشان شاد 
باشــد. افراد ديگرى نيز بودند كه در طول اين سال ها به اين جلسات 

مى آمدند؛ اما از دنيا رفته اند.

رونمايى از مستند «از كودكى تا 
كودكى»/ تجليل مديران شبكه مستند 

از مژگان عظيمى

گنجينه

ورزشی

تخت گاز

از ھر دری خبری
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هوش مصنوعى نزديكتر از آنچه تصور مى كنيم!

ام وى ام X33 كراس محصول جديد
اين محصول كه فيس ليفت خودروى X22 پرو محســوب مى شود، قرار اســت در خردادماه سال جارى وارد بازار كشور شده و 
جايگزين خودروى قديمى X33 در سبد محصولات ام وى ام شود. خودروى X33 كراس با مشخصات فنى مشابه به نسل قبلى 
خــود از نظر طراحى ظاهرى و نماى داخلى، امكانات رفاهى و كيفيت متريال نســبت به X22 پرو بهبود خوبى را تجربه كرده؛ 
اين دو محصول در كنار هم تنها گزينه هاى زير يك ميليارد مديران خودرو خواهند بود و حضور پر رنگ آن ها در بازار خودروى 
كشــور كار را براى رقباى ايرانى ســخت خواهد كرد. ام وى ام x33 كراس يا چرى امودا C3 جديدترين دستپخت چرى بر روى 
اتاق قديمى سئات تولدو محسوب مى شود. چندى قبل از پروژه x33 كراس، خودروى X22 معمولى مورد جراحى قرار گرفت و 
اعمال يك فيس جديد در نماى جلوى خودرو باعث عرضه محصول x22 پرو شد. الگو بردارى از خط طراحى هيونداى كونا در 
نماى جلوى خودرو سبب شد تا بعد از چند ماه عرضه در بازار خودروى كشورمان استقبال خوبى از آن به عمل آيد. با اين وجود 
نماى عقب اين خودرو تغيير زيادى نكرد و همين مســئله باعث شد تا همچنان نقد عده زيادى مبنى بر ناهماهنگى و ظاهر بد 

عقب خودرو پا برجا بماند.

بيشترين حقوق را در يونايتد كدام بازيكن مى گيرد؟
منچســتريونايتد به ماركوس راشــفورد به خاطر عملكرد فوق العاده اش در اين فصل پاداش خواهد داد و قرارداد او را نيز افزايش 
مى دهد. به گزارش ايســنا و به نقل از بى ســاكر، اين مهاجم انگليسى از زمان ورود اريك تن هاخ در تابستان گذشته، اعتماد به  
نفس خود را افزايش داده است و يكى از بهترين مهاجمان ليگ برتر در فصل قبل بود.  منچستريونايتد در حال تكميل و نهايى 
كردن تركيب خود براى فصل آينده است. آينده داويد دخئا مشخص نيست و به نظر مى رسد قرار است يك دروازه بان جديد به 

تيم اضافه شود. مشخص نيست كه آيا او قرارداد خود را تمديد مى كند يا اين كه در تابستان به دنبال تيم جديدى خواهد بود.
فصل قبل ماركوس رشــفورد بهترين فصل دوران حرفه اى خود را ثبت كرد. اين مهاجم انگليســى پس از جام جهانى قطر جاى 
كريستيانو رونالدو را گرفت و در خط حمله نقشى كليدى داشت. ملى پوش انگليسى 56 بازى انجام داد كه در 46 بازى از ابتدا در 
تركيب تيمش بود. اين مهاجم هم در ليگ برتر و هم در ليگ اروپا 30 گل به ثمر رسانده و 9 پاس گل داد. اين عملكرد خوب 

سبب شده است تا سران يونايتد تصميم به افزايش حقوق او براى فصل جديد بگيرند.
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پیشنھاد

چھره روز

موش ها و آدم ها
 Of Mice and كتــاب موش ها و آدم ها با عنوان اصلــى
 John steinbeck – رمان كوتاهى از جان استاين بك Men

– نويسنده آمريكايى اســت. جان استاين بك در سال 
1962 به خاطر آثارش و به خصوص به خاطر دو كتابِ 
خوشــه هاى خشــم و موش ها و آدم ها توانست برنده 
جايزه نوبل شود. داســتان اين كتاب در مورد جورج و 
لنى اســت. دو نفرى كه ويژگى هاى بسيار متفاوتى با 
هم دارند اما هر دو كارگر كوچنده اند. براى پيدا كردن 
كار، از مزرعه اى به مزرعه ديگر مى روند و به اميد اينكه 
روزى بتواننــد زمين و مزرعه اختصاصى خودشــان را 
داشته باشند زندگى مى كنند. جورج، فردى باهوش و 
وفادار اســت كه جثه بسيار ريزى دارد و دوستش لنى، 
فردى سبك مغز و مهربان است كه جثه اى عظيم دارد. قدرت لنى هميشه مورد توجه كارفرماها است 
و اين نقطه قوتى براى آنان در جهت پيدا كردن كار محسوب مى شود. اما مشكل اصلى لنى، سبك مغز 
بودنش نيســت، چراكه هميشه جورج را در كنار خود دارد و او مى تواند در مواقع لازم كنترل كار را 
در دست بگيرد. مشكلى اصلى لنى اين است كه قلب مهربانى دارد و همچنين نمى تواند قدرت خود 
را تحت كنترل داشته باشد. لنى عاشق حيوانات است و چيزهاى لطيف و قشنگ است. دوست دارد 
هميشــه يك موش، خرگوش، توله سگ يا مثلا پيرهن لطيف داشته باشد كه بتواند آن را ناز كند و 
دست مهربانى بر سر آن بكشد. طبيعتا در اثر نوازش هاى شديد هميشه جان حيوانات را مى گيرد. اما 
همين علاقه به حيوانات به جورج فرصت مى دهد تا بتواند او را كنترل كند. جورج روياهاى داشــتن 
يك مزرعه را در ذهن لنى قرار مى دهد كه در آن لنى مى تواند ده ها خرگوش داشته باشد و هرچقدر 

كه بخواهد به آن ها رسيدگى كند و آن ها را نوازش كند.

منير شاهرودى فرمانفرمائيان
منير شــاهرودى فرمانفرمائيــان متولــد 1301 در قزوين، 
نقاش و جمع آورى كننده هنر مردمى اســت. او بدون شــك 
هندســه گراترين هنرمند عصر حاضر ايران است كه مجموعه 
آثارش در بيش از نيم قرن، پيوســته ميان اشــكال منظم و 
ريتميك هنرهاى سنتى و رويكردهاى انتزاعى مدرنيستى سير 
كرده است. هنر او در نگاه اول بر دو اصل نقوش تزئينى و آينه 
استوار است و واضح است كه او اين اصول را از هنرهاى سنتى 
ايرانى برگرفته و به هنر آينه كارى وام دار است. ولى در نگاهى 
عميق تر مى توان به اين موضوع پى برد كه جوهر درونى هنر 
منير فرمانفرمائيان هندســه است نه تزئينات و آينه. برخى از 
آثار او در دوسالانه ونيز، 1958 به نمايش درآمد. در نخستين 
دوســالانه تهران در ســال 1337 يك نقاشى انتزاعى از او به 
تماشا گذاشته شد و مدال طلا را براى او به ارمغان آورد. منير 
فرمانفرمائيان 31 فروردين ســال 1389 چشــم از جهان فرو بست. در همين سال ها يك تاريخ نگار هنرنويس و 
باستان شناس آمريكايى توجه او را به خطوط و نقاشى هاى زيبا و ساده اشياى باستانى جلب كرد. وى پس از مدت 
كوتاهى تصميم گرفت به پاريس برود، اما آشنايى با دوستانى از جمله منوچهر يكتايى نقاش و شاعر كه بعدها با 
او ازدواج كرد، مســير زندگى او را عوض كرد. منير فرمانفرمائيان در جريان جنگ جهانى دوم در ســال 1324 با 
قايق بخارى از اروپا به نيويورك آمريكا رفتو از 1325 تا 1328 در مدرسه طراحى پارسونز در رشته تصويرسازى 
مُد و دانشگاه كرنل 1327 تا 1330 به تحصيل پرداخت.وى در ميانه دهه 1330 خورشيدى به عنوان تصويرگر مُد 
براى نشرياتى چون تاون، كانترى، و گلامور طرح پوشاك مى كشيد و به عنوان گرافيست تجارى و طراح پوشاك 
براى فروشگاه هاى بزرگ كار مى كرد.او در هنگام زندگى در آمريكا با هنرمندان بسيارى مانند ميلتون آورى، بارنت 
نيومن، لويز نويلسون،لرى ريورز، فرانك استلا، و اندى وارهول همكار و با ويلم دكونينگ و جكسون پولاك آشنا 
شد.در همين زمان اندى وارهول را ملاقات كرد. دوستى و همكارى او با اندى وارهول ادامه يافت و بعدها، وارهول 

يكى از تابلوهاى سيلك اسكرين مجموعه مريلين مونرو را به منير هديه كرد.

فرھنگ

«اركستر ســازهاى ايرانى جوانان ايران» به رهبرى آروين 
صداقت كيش (آهنگســاز و مدرس موسيقى) براى جذب 
نوازنده در ســازهاى ايرانى فراخوان داد. «اركستر سازهاى 
ايرانى جوانان ايران» فراخوان داد. به گزارش ايلنا، فراخوان 
«اركستر ســازهاى ايرانى جوانان ايران» به رهبرى آروين 
صداقت كيش، آهنگســاز و مدرس موســيقى، براى جذب 
نوازنده در سازهاى ايرانى منتشر شد. اين اركستر در شاخه 
سازهاى كلاسيك ايران شامل: تار، تارباس، سه تار، كمانچه، 
قيچك آلتو و قيچك باس، عود، سنتور، قانون، نى و سازهاى 
ضربى (تنبك و دف) نوازنده جذب مى كند.  اركستر جوانان 
ايران در سال 1393، به پيشنهاد آرمان نوروزى، موزيسين و 
مدرس دانشگاه، و توسط گروهى از موسيقى دانان و اساتيد 
دانشگاه بنيانگذارى شد و در سال هاى نخست صرفا در عرصه موسيقى كلاسيك و اركستر سمفونيك فعال 
بود، از سال 1397 اركستر جوانان ايران تصميم گرفت شاخه موسيقى ايرانى را به فعاليت هاى خود اضافه كند 
كه اين اتفاق تحت رهبرى و سرپرســتىِ رهبر ميهمان «مهرداد ميرزايى» صورت گرفت كه پس از اجراهاى 
متعدد، به دليل شــيوع كرونا به اجبار فعاليت خود را متوقف كرد. اكنون و پس از پشــت سر گذاشتن دوره 
كرونا اركستر جوانان مجددا تصميم به تشكيل اركستر به رهبرى و سرپرستى آروين صداقت كيش، آهنگساز 
و مدرس موســيقى، گرفته و اقدام به برگزارى آزمون ورودى كرده اســت.  به گفته صداقت كيش، رهبر و 
مديرهنرى فعلى اركستر، در اين اركستر تلاش بر اين است كه با پديد آوردن نگاهى نو در چيدمان سازها از 
منظر تركيب و تعداد و در بستر نگاه هنرى آزاد انديشانه و به دور از تعصب امكان خلق آثارى با صداى متفاوت 
پديد آيد، بى شك همين امر موجب خلق آثارى با ديدگاه هاى نوين خواهد شد كه ميتواند فصل جديدى در 

ادبيات صوتى موسيقى ايران باشد و راهگشا براى تجارب هنرى متفاوت. 

«اركستر سازهاى ايرانى جوانان ايران»
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